
Σε μία σεμνή και συγκινητική τελετή το 
Μορφοβούνι και η Καρδίτσα, τίμησε δύο 
σημαντικούς εκπροσώπους του αυθεντι-
κού δημοτικού τραγουδιού, τον Αντώνη 
Σκούφη - Αγραφιώτη και τον κ. Σωτήρη 
Σκούφη. Η εκδήλωση ήταν η πρώτη μέρα 
της «Γιορτής Δημοτικού Τραγουδιού 2009» 
και πραγματοποιήθηκε στο Πολιτιστικό Κέ-
ντρο «Αντώνης Σαμαράκης», την Κυριακή 
το πρωϊ στις 10.30 π.μ., παρουσία του κ. 
Σωτήρη Σκούφη και της οικογένειας του 
αείμνηστου Αντώνη Σκούφη. Την εκδή-
λωση παρακολούθησαν πολλοί Μορφο-
βουνιώτες αλλά και φίλοι του Δημοτικού 
τραγουδιού από την Καρδίτσα. 

Στο καλωσόρισμα ο κ Παναγιώτη Νά-
νος, πρόεδρος της Εταιρείας Σύγχρονης 
Πολιτιστικής Ανάπτυξης, ανέφερε τους 

στόχους που 
υπηρετεί η 
Γιορτή Δημο-
τικού Τραγου-
διού και σε 
ότι αφορά την 
τιμητική εκδή-
λωση είπε χα-
ρακτηριστικά: 
«Η εκδήλωση 
τιμής για τον 
Αντώνη και 
το Σωτήρη 

Σκούφη,  δεν υπαγορεύεται από συναισθη-
ματικούς ή τοπικούς όρους, αλλά από την 
ανάγκη ανάδειξης δύο σπάνιων φωνών που 
υπηρέτησαν συνειδητά και ανιδιοτελώς το 
δημοτικό τραγούδι, ακριβώς διότι έβγαινε 
από την ψυχή τους. Και οι δύο, παρέδωσαν 
μέσα από τη δισκογραφία και την συνολική 
προσφορά τους, σπάνιες ερμηνείες. Διέσω-
σαν και διέδωσαν τραγούδια των Αγράφων 
στην Ελλάδα και το εξωτερικό». Επίσης ο 

κ. Νάνος έκανε ειδική αναφορά στη μνήμη 
του Μάρκου Τσούλα, ιδρυτή και πρώτου 
προέδρου  του Συλλόγου Μορφοβουνι-
ωτών Αθήνας, ο οποίος έφυγε και αυτός 
πρόωρα από τη ζωή το 1979, 30 χρόνια 
πριν. 

Στο χαιρετισμό του ο δήμαρχος Πλα-
στήρα κ. Δημήτρης Τσιαντής, ανέφερε ότι 
«είναι πολύ σημαντική αυτή η εκδήλωση, 
διότι αναδεικνύει την προσφορά δύο άξιων 
τέκνων του Μορφοβουνίου, χωριού με με-
γάλη παράδοση στο δημοτικό τραγούδι. Ο 
Δήμος Πλαστήρα επενδύει στον Πολιτισμό 
και απόδειξη είναι η ύπαρξη του ανακαινι-
σμένου Πολιτιστικού Κέντρου, ενώ στηρίζει 
οικονομικά πρωτοβουλίες που αναδεικνύ-
ουν την τοπική μας παράδοση».  

Στο χαιρετισμό του 
ο κ. Ευάγγελος Κατσα-
ρός, πρόεδρος του 
Νομαρχιακού Συμ-
βουλίου Καρδίτσας, 
μεταξύ των άλλων ανέ-
φερε ότι «η Νομαρ-
χιακή Αυτοδιοίκηση 
Καρδίτσας συμπερι-
έλαβε στο Φεστιβάλ 
Λιμνών Ν. Καρδίτσας 
και στηρίζει έμπρακτα 
πρωτοβουλίες οι οποί-
ες αναδεικνύουν τον 
Τοπικό μας Πολιτισμό. 
Η Γιορτή Δημοτικού 

Τραγουδιού μέσα από τις εκ-
δηλώσεις τιμής και μνήμης, 
αλλά και με τη συναυλία του 
Αντιφωνικού Τραγουδιού 
συνεισφέρει στη διάσωση, 
ανάδειξη και προβολή της 
ταυτότητας του Νομού Καρ-
δίτσας».  

Μήνυμα έστειλε ο βου-
λευτής Καρδίτσας κ. Ντίνος 
Ρόβλιας, ενώ στην εκδήλωση 
παρίστατο ως εκπρόσωπός 
του, ο κ. Β. Τζιμούρτος. 

Ακολούθησαν δύο ομιλί-
ες για τα τιμώμενα πρόσωπα. 
Η πρώτη έχει τίτλο  «Αντώνης 
Σκούφης 1928 – 1979:  Το αηδόνι των 

Αγράφων που σίγησε 
πρόωρα», την οποία 
παρουσίασε ο κ. Πα-
ναγιώτης Νάνος. Ο 
γνωστός ερευνητής της 
Τοπικής Ιστορίας έφερε 
άγνωστα βιογραφικά 
και άλλα στοιχεία για 
τον σπουδαίο ερμη-
νευτή που χάθηκε το 
1979, μετά από τρο-
χαίο ατύχημα. Ιδιαί-
τερη αναφορά έκανε 
στην καλλιτεχνική δι-
αδρομή, τις συναυλί-
ες, τις ραδιοφωνικές 

μεταδόσεις από το κρατικό ραδιόφωνο 
της Θεσσαλονίκης, αλλά και τη δισκογρα-
φική παραγωγή, 
παραθέ τον τας 
κατάλογο με τα 
τραγούδια που 
ηχογράφησε τη 
δεκαετία 1960 
- 1970. Η ομιλία 
διανθίστηκε από 
τραγούδια του 
Αντώνη Σκούφη.   

Η δεύτερη ομι-
λία είχε τίτλο «Σω-
τήρης Σκούφης: 
60 χρόνια προφοράς στο Δημοτικό Τρα-
γούδι» και την παρουσίασε ο κ. Τάσος Τσά-
βαλος, δάσκαλος με πολύχρονη παρουσία 
στη διοίκηση των Συλλόγων Μορφοβουνιω-
τών Αθήνας και Καρδίτσας. Ο ομιλητής με 
γλαφυρό τρόπο περιέγραψε την διαδρομή 
του κ Σωτήρη Σκούφη και πως ξεκίνησε να 
τραγουδά το 1950 και πως ηχογράφησε πε-

ρισσότερα από 1.500 δημοτικά τραγούδια 
τα οποία μεταδόθηκαν από Ραδιοφωνικούς 
και τηλεοπτικούς Σταθμούς της Θεσσαλονί-
κης, αλλά δυστυχώς δεν σώθηκαν. Επίσης 
έδωσε πολλές συναυλίες στη Θεσσαλονίκη 
και άλλες περιοχές της Μακεδονίας, κυ-
κλοφόρησε τραγούδια σε κασέτες, ενώ η 
δισκογραφία του είναι περιορισμένη. 

Ακολούθησε απονομή αναμνηστικής 
πλακέτας στην κ. Ευτυχία, συζύγου του 
Αντώνη Σκούφη από τον κ. Παναγιώτη 
Νάνο και αντίστοιχη στον κ. Σωτήρη Σκού-
φη, την οποία παρέδωσε ο κ. Δημήτρης 
Τσιαντής, δήμαρχος Πλαστήρα.

Στην αντιφώνησή τους οι τιμώμενοι συ-
γκινημένοι ευχαρίστησαν τους Συλλόγους 
και τους φορείς για την τιμή. Την παράστα-
ση έκλεψε ο κ. Σωτήρης Σκούφης ο οποίος 
τραγούδησε δύο παλαιά και άγνωστα τρα-

γούδια, καταχει-
ροκροτούμενος 
από το πυκνό 
ακροατήριο.    

Παρουσιά -
στρια των εκδη-
λώσεων είναι η 
κ. Ροδάνθη Π. 
Νάνου, από-
φοιτος Αγγλι-
κής Φιλολο-
γίας και μέλος 
της ΕΣΠΑ. Η 
ε κ δ ή λ ω σ η 

οργανώθηκε με πρωτοβουλία της Εταιρεί-
ας Σύγχρονης Πολιτιστικής Ανάπτυξης, 
(ΕΣΠΑ) με τη συνεργασία των Συλλόγων 
Μορφοβουνιωτών  Καρδίτσας – Βόλου 
– Αθήνας. Συνδιοργανωτές είναι οι Δήμοι 
Νευρόπολης και Πλαστήρα και η Νομαρ-
χιακή Αυτοδιοίκηση Καρδίτσας. 

Στιγμιότυπο από την εκδήλωση: διακρίνονται στην πρώτη σειρά 
τα εγγόνια του Αντώνη Σκούφη και η σύζυγός του 

κ. Ευτυχία και πίσω τα παιδιά του Γιώργος και Ευαγγελία

Υποψήφιος 
Βουλευτής 

ο Βουνεσιώτης 
Ευριπίδης 

Καφαντάρης

Στις εθνικές εκλογές της 
4/10/2009, κατέρχεται ως υποψή-
φιος βουλευτής ο χωριανός μας Ευ-
ριπίδης Καφαντάρης, ο οποίος διε-
τέλεσε και στο παρελθόν βουλευτής 
Καρδίτσας. Οι Σύλλογοι πάντοτε 
ήταν ανοιχτοί στο να φιλοξενούνται 
κείμενα Χωριανών, πόσο μάλλον 
όταν αυτοί διακρίνονται στην κε-
ντρική πολιτική σκηνή. Μακάρι να 
υπήρχαν και άλλοι χωριανοί υπο-
ψήφιοι, σε όλα τα πολιτικά κόμματα, 
διότι τιμούν το Χωριό μας άνθρωποι 
που διαπρέπουν και στην πολιτική. 
Ανεξάρτητα τις πολιτικές πεποι-

θήσεις, η εφημερίδα μας φιλοξενεί 
στην τελευταία σελίδα (σελ.8) το 
μήνυμά του και του εύχεται ολό-
ψυχα καλή επιτυχία στις εκλογές.  

Το Μορφοβούνι τίμησε τους 
Αντώνη & Σωτήρη Σκούφη

Η κ. Ευτυχία Σκούφη παραλαμβάνει αναμνη-
στική πλακέτα από τον κ. Παναγιώτη Νάνο 
για την προσφορά του Αντώνη στο Δημοτικό 

τραγούδι και το Λαϊκό Πολιτισμό.

Σωτήρης Σκούφης

Απονομή τιμητικής πλακέτας στον κ. Σωτήρη Σκούφη 
από το δήμαρχο Πλαστήρα κ. Τσιαντή.

ΦΩΝΗ
ΜορφοβουνιώτικηΜορφοβουνιώτικη
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“Ησαΐα Χόρευε...”
Η Σοφία Κοντοστέργιου του Στέφανου και της 

Κωνσταντίνας Κωνσταντάκη παντρεύτηκε τον Ευάγ-
γελο Μερλέμη.  
Ακόμα, ο Σανιδάς Ηλίας του Νικολάου παντρεύ-

τηκε τη Στέλλα στις 4 του Σεπτέμβρη. 
 Στους νεόνυμφους ευχόμαστε βίο ανθόσπαρτο! 

“Ο πελαργός!”
Η Κωνσταντίνα Ζευγαρά, σύζυγος του Δημήτρη 

Πίτσαβου έφερε στον κόσμο δυο πανέμορφα κορι-
τσάκια! Να σας ζήσουν!

Συγχαρητήρια
Οι παππούδες Βασίλειος και Αθανασία Κατοίκου 

συγχαίρουν την εγγονή τους Θεοδοσία Χαραλαμπί-
δου του Μηνά Χαραλαμπίδη και της Ελένης Κατοί-
κου για την εισαγωγή της στο Φυσικό Τμήμα του 
Αριστοτελείου Πανεπιστημίου Θεσσαλονίκης. 

Βαφτίσεις
Ο Παΐσης Βασίλειος του Δημητρίου έδωσε στο 

γιο του το όνομα Δημήτριος. 
Το όνομα Σωτήριος έδωσε στο γιο του ο Λάμπρος 

Κοντοστέργιος του Σωτηρίου. 
Τέλος, ο Κωνσταντίνος Τσιαντούλας του Χαραλά-

μπους έδωσε στην κόρη του το όνομα Μαρία. 
Να χαίρεστε τα παιδιά σας!

“Αυτοί που φεύγουν...”
Έφυγαν από τη ζωή στο διάστημα που μεσολάβη-

σε από την προηγούμενη έκδοση οι συγχωριανοί 
μας Κοτοπούλης Σωτήριος του Ηλία, Σκούφη Κρυ-
σταλλία χήρα Λάμπρου, Αλεξανδρής Δημήτριος 
του Κωνσταντίνου και τέλος Αλεξανδρής Θωμάς 
του Νόντα. 
Στις οικογένειές τους εκφράζουμε τα θερμά μας 

συλλυπητήρια. 

Κ ο ι ν ω ν ι κ ά  Ν έ α

Αγαπητοί συγχωριανοί, 
καλό φθινόπωρο! 

Το Δ.Σ. του Συλλόγου Αθη-
νών θα ήθελε να ευχηθεί στις 
επιτυχίες των παιδιών σας που 
επέτυχαν στα ανώτερα και ανώ-
τατα εκπαιδευτικά ιδρύματα της 
χώρας μας. 
Ευχόμαστε στον υποψήφιο 

βουλευτή και χωριανό μας Ευ-
ριπίδη Καφαντάρη καλή επιτυ-
χία στις εθνικές εκλογές. 
Συγχαίρουμε τους διοργα-

νωτές των εκδηλώσεων του δε-

καπενταύγουστου στο Χωριό 
μας και ευχαριστούμε το Δήμο 
Πλαστήρα για την οικονομική 
στήριξη. 
Συγχαρητήρια αξίζουν επίσης 

στον πρόεδρο της Ε.Σ.Π.Α. κ. 
Παναγιώτη Νάνο για τη μεγά-
λη επιτυχία των εκδηλώσεων της 
«Γιορτής Δημοτικού Τραγουδιού 
2009». 
Τέλος, ευχαριστούμε όλους 

εκείνους που μας βοηθούν να 
κρατήσουμε τους Συλλόγους 
«ζωντανούς». Στο παρελθόν 

άνθρωποι μόχθησαν για να 
χτιστούν και να ορθοποδήσουν 
οι Σύλλογοι. Είναι υποχρέωσή 
μας να τους κρατήσουμε υγιείς 
και να τους αναδείξουμε στις 
νεότερες γενιές. Καλούμε όλους 
τους Βουνεσιώτες να στηρίξουν 
με όποιο τρόπο μπορεί ο καθέ-
νας τους Συλλόγους. 

Για το Δ.Σ. 
του Συλλόγου Αθηνών

Ο πρόεδρος Φώτης Κατοίκος

Επιστολή  του  Συλλόγου  Μορφοβουνιωτών  Αθήνας

1. ΣΧΕΤΙΚΑ ΜΕ 
ΤΗΝ ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ

Οι αλλαγές της 
εφημερίδας έγιναν δε-
κτές με κολακευτικά 
σχόλια από πολλούς 
χωριανούς, οι οποίοι 
μας ενθαρρύνουν να 
συνεχίσουμε. Πράγματι 
η ποιότητα βελτιώθηκε 
αισθητά και τούτο οφεί-
λεται στην μεθοδική και 
επιμελημένη εργασία 
του Γιώργου Γέρμανου, 
ο οποίος έχει την ευθύ-
νη της σελιδοποίησης, 
αλλά και τη δουλειά 
της Συντακτικής Επιτρο-
πής που επιμελείται τα 
κείμενα. 

Επιπλέον, το γεγο-
νός ότι τυπώνουμε στην 
Καρδίτσα στην «ΕΚΤΥ-
ΠΩΤΙΚΗ ΚΑΡΔΙΤΣΑΣ», 
την οποία έχουν οι κ.κ. 
Γ. Χαρίσης – Κ. Παπ-
πάς και ο Τάσος Τσι-
αμαντάς (ο τελευταίος 
είναι από τη Φυλακτή), 
μας έχει απαλλάξει από 
το οικονομικό βάρος, 
αφού τώρα τυπώνουμε 

στη μισή τιμή, για την 
ακρίβεια 43,5% κάτω, 
χωρίς να χάνουμε σε 
ποιότητα. Αντίθετα, το 
χαρτί, η εκτύπωση, τα 
χρώματα, και γενικά  η 
ποιότητα της έκδοσης 
είναι ασύγκριτα ανώ-
τερα. Η «ειδική τιμή» 
εξασφαλίστηκε με τη 
μεσολάβηση μελών του 
Συλλόγου Καρδίτσας. 
Στο σημείο αυτό θέλου-
με να ευχαριστήσουμε 
δημόσια την «ΕΚΤΥΠΩ-
ΤΙΚΗ» για την ποιότητα 
της δουλειάς της και 
για τη συνεργασία γε-
νικά. 

Σε ότι αφορά την 
ύλη, πρέπει να γνωρί-
ζουν όλοι ότι συγκε-
ντρώνεται στην Αθήνα, 
αξιολογείται από την 
Συντακτική Επιτροπή, 
σελιδοποιείται στην 
Αθήνα και στέλνεται 
ηλεκτρονικά αλλά και 
«κλειδωμένη» στο τυ-
πογραφείο, χωρίς να 
έχει κανένας άλλος δυ-
νατότητα παρέμβασης. 
Με άλλα λόγια η εφη-

μερίδα σχεδιάζεται εξ 
ολοκλήρου από το Σύλ-
λογο Αθηνών, απλώς 
τυπώνεται στην Καρδί-
τσα και ταχυδρομείται 
από την Αθήνα. Αυτά, 
σε αποκατάσταση της 
αλήθειας, διότι ακού-
στηκαν διάφορα…

Τέλος, ευχαριστούμε 
τους αρθογράφους για 
την αποστολή κειμένων 
και ζητάμε προκαταβο-
λικά συγνώμη αν δεν 
μπορούν να φιλοξενη-
θούν όλα τα κείμενα 
μαζί. Κάνουμε έκκληση 
ο κάθε ένας που γράφει 
να περιορίζει την έκτα-
ση των γραφομένων 
του, όπως θέλουμε και 
οι νέοι Βουνεσιώτες να 
ξεκινήσουν, αν θέλουν,  
συνεργασία, στέλνο-
ντας τα κείμενα με το 
ηλεκτρονικό ταχυδρο-
μείο. Για την καλύτερη 
λειτουργία της Μ.Φ. 
σας παρακαλούμε να 
στείλετε τα κείμενά σας 
που θέλετε να δημο-
σιευθούν στο επόμενο 
φύλλο μέχρι το τέλος 
Νοέμβρη. 

2. ΣΥΓΓΝΩΜΗ 
ΓΙΑ ΤΟ ΛΑΘΟΣ 

Ο Φώτης Κατοίκος, 
πρόεδρος του Συλλό-
γου Μορφοβουνιωτών 
Αθήνας, απέκτησε αγό-
ρι και όχι κορίτσι, όπως 
εσφαλμένα γράφτηκε 
στο προηγούμενο φύλ-
λο. Ζητάμε συγγνώμη 
και του ευχόμαστε να 
τον καμαρώσει όπως 
επιθυμεί!

Ακόμα, στο προη-
γούμενο φύλλο γρά-
ψαμε τις απώλειες των 
χωριανών, Όμως αντί 
να γράψουμε το όνο-
μα του Γιώργου Σακελ-
λαρίου του Τρύφωνα, 
λανθασμένα αναφέρα-
με το όνομα του αδελ-
φού του Ηλία… Ζητάμε 
συγνώμη για το λάθος 
από την οικογένεια και 
προπαντός από τον 
Ηλία. Ευχόμαστε ο 
θεός να χαρίζει υγεία 
και μακροζωία στην οι-
κογένεια. Και πάλι συ-
γνώμη…

Σημείωμα της Συντακτικής Επιτροπής
Συνδρομές Μελών

     Ευρώ
Κωσταρέλος Κωνσταντίνος 50

Βλάχος Αντώνιος 20
Γορδίου Αλεξάνδρα 20 

Μανώλης Γιώργος του Ηλία 20 
Κονστοστέργιος Παναγιώτης     .

του Σωτηρίου 20
Κατσακιώρης Βασίλειος 20 

Μανώλης Βάιος του Σεραφείμ 30 
Γκανούρης Ιωάννης 50 

Σταύρου Γεώργιος του Ηλία 30 
Σανιδάς Ηλίας 30 

Καφετζής Ιωάννης του Θωμά 20 
Παπακώστα Ελένη 20 
Σταύρου Στυλιανός 50 
Πατσιαούρας Ηλίας 20 
Βυτόγιαννη Ελένη 20 

Αβραμόπουλος Μάκης 30 
Κατσακιώρης Βάιος 20 

Κατσακιώρης Νικόλαος του Βαΐου 20 
Στεργίου Γεώργιος 15 

Δήμου Κωνσταντίνος του Στεφάνου 20 

Η συνδρομή σας είναι πολύτιμη 
για τους Συλλόγους!
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Τριμηνιαία Περιοδική Έκδοση 
των Απανταχού Βουνεσιωτών  

Ιδρυτής: Μάρκος Τσούλας 
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Στην Πολιτεία! ...που φτιάξατε, την 
Άνοιξη δεν έχει Δροσιά και στο Δι-
όνυσο γίνεται πάρτυ τρικούβερτο με 
γαυγίσματα σκύλων και με κρασί καυ-
τό απ’ το Πικέρμι.
Ονειρευτείτε Μαραθώνες, Νεοέλ-

ληνες, στην σκιά των καμένων δέ-
ντρων της Π. Πεντέλης με ανθούσα 
την αδιαφορία σας. Άρχοντες και μη, 
γρήγορα θα δείτε ψημένα τα’ αχαμνά 
σας στην Εκάλη και θα χτυπάτε στους 
μαύρους τοίχους τα (Κεφαλ)αρια 
σας.
Στράφι η Ντράφη, και η ελπίδα 

ότι υπάρχει αιδώς, κοινώς τσίπα!!!!! 
κάψτε τη φωλιά του Γέρακα, ίσως έτσι 
θα βρείτε σίγουρα το απόλυτο μαύρο 
από την Γαλήνη ως την Παλήνη. 

 Γλεντήστε Νεοέλληνες, πιέστε και 
άλλη απ’ το Πικέρμι ρετσίνα, καυτή 
και να είστε σίγουροι ότι η Κάρυστος 
σας περιμένει και του χρόνου πανέ-
μαυρη στολισμένη χήρα! Για βουτιές 
στο απόλυτο μαύρο χρώμα που της 
χαρίσατε.  Ετοιμαστείτε να απολαύ-
σετε τους άχρωμους καταρράκτες του 

Σκυροδέματος, διαθήκη στα παιδιά 
σας, κοινώς μπετόν, που θα ρεύσει 
άφθονο στα καρβουνιασμένα  δάση 
της Ζακύνθου.
Εγώ ένας νέος απόγονος, από το 

Μορφοβούνι της Καρδίτσας, θα κα-
μαρώνω σίγουρα τις βαθιές ανάσες 
σας, θα είμαι περήφανος για σας, 
Άρχοντες και μη! 
Ξέρετε κάτι, η φωτιά δεν έχει γνω-

ριμίες και φίλους, κουμπάρες και 
κολλητούς, καίει Καλύβια, αλλά καίει 
και παλάτια κι αφανίζει πάνω απ’ όλα 
για όλους μας το αύριο. Καθολική 
θα είναι η αγανάκτηση που θα σας 
κυριεύσει άρχοντες και μη και η έντα-
σή της θα μετράει πάμπολλα μποφόρ, 
όταν θα είναι πια πολύ αργά. Όταν 
καούν και τα δικά σας καράβια, τα 
κονάκια και τα όνειρά σας και θα τα 
σπάτε πλέον μόνοι σας, χωρίς μέλλον, 
στα σκυλάδικα. 
Ξανασταυρώσατε και φέτος τον 

Άγιο Στέφανο, στείλτε τώρα παπάδες 
να ρίξουν τρισάγιο, γυναίκες μαυρο-
φόρες να ξεματιάσουν σε κάρβουνα 

αναμμένα τον φαρδύ σας πρωκτό 
που μόλις σώσατε, Άρχοντες (να σας 
κάνει ο Θεός), μιας κι η ψυχή σας δεν 
σώζεται πλέον.

 Στείλτε τους πυροσβέστες να καούν 
και μετά κάντε, κοράκια των Μαζικών 
Μέσων Ενημέρωσης, riality τα πτώ-
ματά τους. Μόνο που φέτος ο αριθ-
μός των θυμάτων δεν προσφέρετε για 
τούτο, σας απογοήτευσε ο άτιμος και 
ευτυχώς!

 Μήπως έχει να μου πει κανείς σας 
και κανένα άλλο νέο, από τον παλι-
όφιλο τον Χριστοφοράκο ή απ’ το 
σκάνδαλο της SΙΕΜΕΝS? Πληρώνω 
με ομόλογα της ψυχής μου όσο-όσο, 
μου αρκεί που έχουν παράδες πολ-
λούς τα πολιτικά κόμματα, δεν κάνω 
πλάκα!

 Τίποτε από Τράπεζες, Χρηματιστή-
ριο, ανέργους, επιταγές ανεξόφλητες, 
ασφαλιστικό, μισθούς, μόλυνση του 
περιβάλλοντος, κρούσματα παιδικού 
Καρκίνου στην Hολκό της Θεσσαλί-
ας; 

Φωτιά & Τσεκούρι 
στο Μέλλον...! 

Σεραφείμ Β. Κατοίκος 

* Πάει, πέρασε και το καλο-
καίρι, δροσερό είναι αλήθεια, 
με φθίνοντες τους επισκέπτες 
στο χωριό μας, με εξαίρεση 
τις μέρες του δεκαπενταύ-
γουστου. Tώρα μπήκαμε σε 
καυτό, από άποψη πολικής, 
φθινόπωρο Το Μορφοβού-
νι έχει την τιμητική του, διό-
τι  ψηφοδέλτιο του ΠΑΣΟΚ 
στην Καρδίτσα, συμπεριλαμ-
βάνεται το όνομα ενός χωρι-
ανού, του Ευριπίδη Καφαντά-
ρη. Ανεξάρτητα του τι ψηφίζει 
και πιστεύει ο καθένας, όταν 
υπάρχουν χωριανοί που συμ-
μετέχουν στην κεντρική πολι-
τική σκηνή, είναι τιμητικό και 
το χωριό μας. Πόσο μάλλον 
για τον Ευριπίδη που έχει 
μεγάλη εμπειρία, διετέλεσε 
βουλευτής στο παρελθόν και 
έχει δώσει δείγματα γραφής 
προσφέροντας στον τόπο 
μας. Για τους λόγους αξίζει η 
στήριξη από τους χωριανούς 
και του ευχόμαστε καλή επι-
τυχία.

* Υποψήφιοι για το ψηφοδέλ-
τιο του ΠΑΣΟΚ όμως ήταν 
και οι δήμαρχοι Πλαστήρα 
και Ιτάμου, οι οποίοι τελικά 
κόπηκαν λόγω ασυμβίβα-
στου. Βάση του καταστατικού 
του κόμματος θα έπρεπε να 
είχαν παραιτηθεί για να είναι 
υποψήφιοι, γεγονός που τους 
πίκρανε διότι είχαν προετοι-
μαστεί. Νέοι είναι, θα έχουν 
ευκαιρίες στο μέλλον.

* Εκδήλωση – αποκαλυπτή-
ρια μνημείου στη Νεράϊδα 
Νευρόπολης έγινε την Κυρι-
ακή 13/9/09, για τους νε-
κρούς στρατιώτες της μεραρ-
χίας Πινερόλο, που χάθηκαν 
την περίοδο της Κατοχής. Οι 
Αγραφιώτες, αν και δοκιμά-
στηκαν σκληρά από την κα-
τοχή, όταν οι Ιταλοί συνθηκο-
λόγησαν, έκαναν μία μεγάλη 
υπέρβαση και φιλοξένησαν 
στρατιώτες που λίγο καιρό 
πριν έκαψαν τα χωριά, μετα-

ξύ αυτών και το δικό μας τον 
Ιούνιο του 1943. Σήμερα, 65 
χρόνια μετά, το μνημείο αυτό 
είναι συμβολικό και φέρνει το 
μήνυμα της ειρήνης και της 
αδελφικής συνύπαρξης των 
λαών. Την πρωτοβουλία είχε 
ο δήμαρχος Ιτάμου Βασίλης 
Τσαντήλας σε συνεργασία με 
τον δήμο Νευρόπολης. 

* Το 13ο Συνέδριο πραγμα-
τοποίησαν οι Αργιθεάτες 
την Κυριακή 10/8/09. Από 
ότι μάθαμε δεν είχε μεγάλη 
προσέλευση, ίσως διότι έκα-
ναν αντάμωμα τον Ιούνιο και 
δύο μεγάλες διοργανώσεις 
στον ίδιο τόπο είναι πολλές. 
Ωστόσο είναι πάντα μαχη-
τικοί και διεκδικητικοί, ίσως 
όσο κανένα άλλο τμήμα των 
Αγραφιωτών. Ενδεικτικό του 
κλίματος η εισήγηση των 
νέων της Αργιθέας: Δεν επαι-
τούμε – Απαιτούμε!  Προσυ-
πογράφουμε ανεπιφύλακτα, 
μεταξύ των άλλων διότι αυτό 
πρέπει να ισχύσει για όλα τα 
Άγραφα…

* Πολύ χαμηλότερο των αρχι-
κών προσδοκιών θα είναι τε-
λικά το νέο LEADER, το οποίο 
είναι και το τελευταίο. Τελικά 
το διαθέσιμο ποσό που 
«έχει κλειδώσει» είναι μόλις 
7.000.000  €, αντί των 20 
εκατομ. που είχε προβλεφθεί 
στην αρχική πρόταση! Γύρω 
από την απόφαση κατανομής 
των ποσών από το Υπουργείο 
Αγροτικής Ανάπτυξης υπήρξε 
έντονο πολιτικό παρασκήνιο. 
Ο υπουργός κ. Χατζηγάκης 
πριμοδότησε ανοιχτά τα Τρί-
καλα, νομός που εκλέγεται, 
με αποτέλεσμα να προκλη-
θεί ενδοκυβερνητική τριβή 
ανάμεσα στους Θεσσαλούς 
υπουργούς, κυρίως της Λά-
ρισας, γεγονός που άλλαξε 
τα ποσά τρεις φορές… 
Ανεξάρτητα από το τι έγινε και 
πήγε τόσο χαμηλά, το αποτέ-
λεσμα μετράει. Θυμίζουμε 

ότι στο νέο πρόγραμμα δι-
καίωμα ένταξης επενδυτικών 
σχεδίων, έχουν και τα χωριά 
του κάμπου, εκτός από τους 
Δήμους Καρδίτσας, Σοφά-
δων και Παλαμά, όπως ήταν 
πριν τις συνενώσεις.  Το ότι 
μπαίνουν και τα χωριά του 
κάμπου σημαίνει ότι η «πίτα» 
της επιχορήγησης μικραίνει, 
και συνεπώς ο ανταγωνισμός 
θα είναι μεγάλος. Όσοι ενδι-
αφερόμενοι σπεύσατε εγκαί-
ρως… διότι επιδοτούνται 
σχεδόν τα πάντα με 50%.

* Βεβαίως εκτός του LEADER, 
υπάρχουν και άλλα προγράμ-
ματα, τα οποία «έτρεξαν» και 
τρέχουν ακόμα, όπως αυτό 
για τους Νέους Αγρότες του 
Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης. Μόνο για τη Θεσ-
σαλία οι επιδοτήσεις ανέρχο-
νται στα 10.300.000 Ευρώ, 
(κάπου 3,5 δις σε αξέχαστες 
δραχμές). Οι επιδοτήσεις εί-
ναι 15.000 € για τους δια-
μένοντες σε ορεινή περιοχή 
(5.000 σε πεδινή). Για κτηνο-
τροφικές ή φυτικές εκμεταλ-
λεύσεις 15.000 €, για μικτές 
και μελισσοκομία 10.000 €, 
κλπ. Το μέγιστο της επιδότη-
σης είναι 40.000 €  και το 
ελάχιστο 20.000 €. 
Οι βασικοί περιορισμοί; Να 
είναι ηλικίας από 20 μέχρι 
40 ετών, να συντάξουν επιχει-
ρηματικό σχέδιο, να ξέρουν 
από αγροτική ζωή και να 
δεσμευτούν για πέντε χρόνια 
ότι θα κρατήσουν την επιχεί-
ρηση. Όσοι νέοι ζουν στο 
χωριό και μπορούν να το αξι-
οποιήσουν, είναι πραγματική 
ευκαιρία!   
 

* Πλέον του 1 δις ευρώ έπεσε 
στη Θεσσαλία από το Γ ΚΠΣ, 
αυτό ανακοινώθηκε από την 
Περιφέρεια Θεσσαλίας. Το 
θέμα είναι που πήγαν και 
κυρίως τι αποτελέσματα θα 
έχουν μακροπρόθεσμα… 
Μιας και ο λόγος για τη 

Θεσσαλία, να πούμε πως η 
Νομαρχιακή Αυτοδιοίκηση 
Λάρισας ενέταξε στο πρό-
γραμμα «Αλεξ. Μπαλτατζής» 
οκτώ (8) μικρά και μεγαλύτε-
ρα φράγματα, προκειμένου 
να θωρακίσει το νομό από 
τη λειψυδρία. Δύο από τα 
φράγματα θα κατασκευα-
στούν στην επαρχία Φαρ-
σάλων. Έτσι, στη Λάρισα τα 
φράγματα θα ξεπεράσουν 
τα 35 συνολικά. Γιατί το γρά-
φουμε; Μα γιατί χρόνια η 
Λάρισα διεκδικεί και παίρνει 
νερό από τη λίμνης Πλαστή-
ρα, αλλά και γιατί… έχοντας 
το πεπόνι (έδρα Περιφέρει-
ας Θεσσαλίας) αλλά και το 
μαχαίρι (υπουργός Σουφλι-
άς-μαχητικοί πολιτικοί και 
αγροτοσυνδικαλιστές) κόβει 
κομμάτια κατά το δοκούν… 
Όσο για τα αρδευτικά της 
Καρδίτσας, θα δούμε τελικά 
τι θα εντάξουν. Για το αρ-
δευτικό της δικής μας Ράζι-
ας, ποτέ δεν θα  υπάρξουν 
λεφτά, οπότε μηδέν εις το 
πηλίκον…εκτός και αν ενδι-
αφερθούν οι πολιτικοί μας 
κάποια στιγμή.  

* Και το όνομα αυτού «Ταυ-
ρωπός»! Έτσι λέγεται το νέο 
προϊόν της Ένωσης Γεωρ-
γικών Συνεταιρισμών Καρ-
δίτσας. Μία επένδυση που 
η ιστορία της μετρά χρόνια, 
τελικά έγινε πραγματικότητα. 
Η ΕΑΣΚ φιλοδοξεί να κατα-
κτήσει τις καρδιές των κατα-
ναλωτών και μαζί με το λαϊκό 
κρασί «Ταυρωπός» αρετσί-
νωτο να το καταστήσει ένα 
κερδοφόρο προϊόν, μήπως 
και μπορέσει και σταθεί στα 
πόδια του ο άλλοτε οικονομι-
κός γίγαντας της Καρδίτσας 
που παραπαίει. Μακάρι να 
πάει καλά, διότι ο Συνεταιρι-
σμός αποτέλεσε το στήριγμα 
της τοπικής αγροτικής Οικο-
νομίας, ενώ πολλά σταφύλια 
της αμπελουργικής ζώνης 
Μοσχάτου – Μεσενικόλα 

– Μορφοβουνίου, πηγαίνουν 
στην Ένωση.

* Επιτυχίες είχαν όλα τα παι-
διά Βουνεσιωτών, τα οποία 
επέτυχαν σε διάφορες σχο-
λές ΑΕΙ και ΤΕΙ, για τα παιδιά 
της Καρδίτσας υπάρχει σχε-
τικό κείμενο. Συγχαρητήρια 
στα παιδιά για τον αγώνα 
που έδωσαν και για τα απο-
τελέσματα, ευχόμαστε καλές 
σπουδές. 

* Για όσα παιδιά δεν πέτυχαν 
εκεί που θα ήθελαν, ή έμμει-
ναν εκτός δεν πρέπει να απο-
γοητεύονται. Να θυμούνται 
πως πάντα υπάρχει μια δεύ-
τερη ευκαιρία για εκείνους 
που θέλουν κάτι πραγματικά. 
Προπαντός όμως να ξέρουν 
ότι στη ζωή υπάρχουν και 
άλλες δυνατότητες, εξίσου 
καλές με την εισαγωγή στο 
πανεπιστήμιο.

* Μιας και ο λόγος για σπου-
δές, αξίζει να αναφερθεί ότι 
υπό κατάργηση είναι πολλά 
τμήματα ΤΕΙ ανά την χώρα, 
μεταξύ αυτών και της Καρ-
δίτσας, όπως το ΤΕΙ Ξύλου 
και Επίπλου… λόγω έλλει-
ψης σπουδαστών! Μήπως 
οι αρμόδιοι πρέπει να απο-
φασίσουν σε τέτοιου είδους 
τεχνικές και γεωργικές σχο-
λές, να δίνουν το δικαίωμα 
να φοιτούν όσοι πραγματικά 
ενδιαφέρονται και χωρίς εξε-
τάσεις;  

* Έγραφα στο προηγούμενο 
φύλλο για την ιστοσελίδα 
του Γιώργου Κοντοστέργι-
ου, χωρίς να έχω υπόψη το 
πατρώνυμο - από πού να 
το ξέρω άλλωστε; - ωστόσο 
αυτό ήταν απαραίτητο, αν 
λάβει κανείς υπόψη του ότι 
στο χωριό μας υπάρχουν 4 
χωριανοί με αυτό το ονοματε-
πώνυμο. Την ιστοσελίδα έκα-
νε ο Γιώργος Κοντοστέργιος 
του Σεραφείμ. Α
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Σημείωση: Από το προηγούμενο 
φύλλο ξεκινήσαμε τη δημοσίευση 
προτάσεων για την οικονομική ανά-
πτυξη του χωριού μας. Ευχαριστώ 
όσους μίλησαν θετικά για το δημοσί-
ευμα, όπως κατανοώ τις επιφυλάξεις 
ορισμένων. Στα επιχειρήματά τους 
«περί άγονων και άνυδρων εδαφών, 
αλλά και περί προβληματικού χω-
ριού» απαντώ με ένα απόσπασμα 
από ομιλία μου στη «Β Πανελλήνια 
Συνάντηση Ορεινών Δήμων», έτους 
2001: «Δεν υπάρχουν άγονες 
και προβληματικές περιοχές. 
Υπάρχουν άγονες αντιλήψεις 
και προβληματικές πολιτικές 
επιλογές». Παναγιώτης Νάνος 

(Συνέχεια από το προηγούμενο) 

5. ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ ΔΑΣΙΚΟΥ ΧΩΡΙΟΥ  
ΣΤΟΝ ΑΓΙΟ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ

Προ ετών εισηγήθηκα την δημι-
ουργία τουριστικής μονάδας στη θέση 
Άγιος Κωνσταντίνος, στην οποία μέ-
τοχος κατά 50% θα ήταν η τότε Κοι-
νότητα Μορφοβουνίου βάζοντας οι-
κόπεδο 80 στρεμμάτων και κατά 50% 
ο ιδιώτης επενδυτής που θα έβαζε τα 
κεφάλαια. Τα κτίρια θα ανήκαν στην 
Κοινότητα και ο ιδιώτης θα είχε δωρε-
άν εκμετάλλευση των εγκαταστάσεων 
για όσα χρόνια θα συμφωνούσε με το 
Κοινοτικό Συμβούλιο. Σε αντάλλαγμα 
θα ήταν υποχρεωμένος να προσλάβει 
όλο το προσωπικό από το Μορφο-
βούνι, εκτός του διευθυντή και μετά 
από κάποια χρόνια, το ακίνητο έβγαι-
νε στη δημοπρασία, ώστε η Κοινότητα 
να εισπράττει ενοίκια είτε από τον ίδιο 
είτε από άλλους. Η κοινότητα με τον 
τρόπο αυτό θα αποκτούσε ένα πολύ 
μεγάλο περιουσιακό στοιχείο, θα είχε  
μόνιμα έσοδα, οι κάτοικοι απασχόλη-
ση, το χωριό θα είχε κέρδος. Η έκτα-
ση όμως ήταν δασική και άδεια δεν 
μπορούσε να εκδοθεί, οπότε η ιδέα 
εγκαταλείφθηκε και ο επενδυτής έφυ-
γε για το Νεοχώρι όπου δημιούργησε 
μια θαυμάσια ξενοδοχει-
ακή μονάδα. Αυτά για την 
ιστορία. 

Σήμερα, η μόνη λύση 
είναι αυτή του «Δασικού 
Χωριού» στον Άγιο Κων-
σταντίνο,  έχοντας υπόψη 
την εμπειρία των δασικών 
χωριών που το ίδιο το 
Υπουργείο Γεωργίας κατα-
σκευάζει μέσα σε δάση, με 
ειδική Νομοθεσία.  Με τον 
ίδιο τρόπο από το Κράτος 
έχουν δημιουργηθεί ξενο-
δοχειακές μονάδες στον 
Ερύμανθο (Ξάνθη), στον 
Κέδρο (Άρτα), στις Δρυάδες (Καρο-
πλέσι), στο Λιβαδάκι (Βελούχι Καρπε-
νήσι), στην Καψίτσα (Φωκίδα) και τα 
Ὰνω Δολιανά (Αρκαδία).  Στις παρα-
πάνω περιοχές έχουν δημιουργηθεί 
τουριστικές μονάδες με 20 ξύλινα 
οικήματα, που μπορούν να φιλοξε-
νήσουν έως 80 άτομα, είναι προσαρ-

μοσμένα στο φυσικό περιβάλλον και 
εφοδιασμένα με τα απαραίτητα μέσα 
για την εξυπηρέτηση των επισκεπτών. 
Είναι εύκολο να γίνει κάτι τέτοιο στο 
χωριό μας; Αν πιστέψουμε την επίση-
μη ιστοσελίδα του Υπουργείου, ΝΑΙ! 
Αντιγράφω κατά λέξη: «Το  Υπουργείο 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίμων 
φιλοδοξεί να επεκτείνει το πρόγραμμα 
και να εγκαταστήσει σε όλα τα δασικά 
συμπλέγματα της χώρας μας δασικά 
χωριά. Θέλουμε να δημιουργήσου-
με: Πόλους ανάπτυξης για τις ορεινές 
περιοχές της πατρίδας μας, Χώρους 
αναψυχής και περιβαλλοντολογικής 
εκπαίδευσης, Καταφύγια από το κα-
θημερινό άγχος και σημεία άμεσης 
επαφής με τη φύση».

Επίσης, με βάση το ειδικό καθε-
στώς των κρατικών δασικών χωριών, 
έχουν δημιουργηθεί από Νομαρχίες, 
Δήμους και ιδιώτες ανάλογες μο-
νάδες. Αξίζει να αναφερθεί ότι στην 
Καρδίτσα ήδη λειτουργεί με επιτυχία 
ένα τέτοιο δασικό χωριό, στο Καρο-
πλέσι του Δήμου Ιτάμου, ένα από τα 
πολλά έργα του Δημήτρη Σωτηρλή 
στο Νομό. Στο Μορφοβούνι μπορεί 
να λειτουργήσει δεύτερο; Η απάντη-
ση είναι ΝΑΙ, διότι εκτός των άλλων 
σήμερα υπάρχει και το νομικό πλαί-
σιο της ΣΔΙΤ (Σύμπραξη Δημοσίου 
– Ιδιωτικού Τομέα). 

6. ΑΞΙΟΠΟΙΗΣΗ ΤΟΥ ΓΗΠΕΔΟΥ 
-  ΔΗΜΙΟΥΡΓΙΑ  ΠΡΟΠΟΝΗΤΙΚΟΥ 

ΚΕΝΤΡΟΥ ΓΙΑ ΟΜΑΔΕΣ 
Β & Γ ΚΑΤΗΓΟΡΙΑΣ

Το γήπεδο και οι λοιπές αθλητικές 
εγκαταστάσεις αποτελούν σημαντικό 
πόρο και υποδομή για το Δήμο και το 
χωριό. Είναι ο χώρος όπου βρίσκουν 
διέξοδο οι νέοι μέσα από τις αθλητικές 
δραστηριότητες. Ωστόσο με την ανα-
βάθμιση των εγκαταστάσεων και την 
προσθήκη ορισμένων άλλων, μπορεί 
το γήπεδο να μετατραπεί σε αθλητι-
κό – προπονητικό κέντρο για ποδο-
σφαιρικές και άλλες ομάδες. Φυσικά 

δεν μιλάμε για ομάδες Α ή Β εθνικής 
κατηγορίας, αλλά σωματεία Γ Εθνικής 
και Ερασιτεχνικής κατηγορίας που δεν 
έχουν την οικονομική δυνατότητα να 
αθλούνται σε υψηλών προδιαγραφών 
αθλητικά κέντρα. Αν γίνει αυτό, το χω-
ριό θα έχει ενταχθεί στο δίκτυο των 
προπονητικών κέντρων και του αθλη-

τικού τουρισμού, με έσοδα για τους 
κατοίκους του χωριού. 

7. ΟΙ ΝΕΕΣ ΧΡΗΣΕΙΣ 
ΤΟΥ ΣΧΟΛΙΚΟΥ ΚΤΙΡΙΟΥ 

Σε ότι αφορά το κτίριο του Δημο-
τικού Σχολείου θα πρέπει να επανα-
σχεδιαστούν νέες δυναμικές χρήσεις, 
Νομαρχιακού επιπέδου και υπερτοπι-
κής σημασίας. Χρήσεις οι οποίες θα 
συνεισφέρουν στην οικονομική ανά-
πτυξη με θέσεις εργασίας και μόνιμη 
προσέλευση ειδικού κοινού. Προς την 
κατεύθυνση αυτή προτείνω:  
Α) Να μετατραπεί σε Κέντρο Εκπαί-
δευσης Ενηλίκων για Κρατικές και 
άλλες Υπηρεσίες. Την θέση αυτή υπο-
στηρίζω από το 2000, όταν με την ιδι-
ότητα, τότε, του προέδρου Δημοτικού 
Συμβουλίου δημιουργήθηκε Κέντρο 
Επαγγελματικής Κατάρτισης της κρα-
τικής ΝΕΛΕ.  Στο ισόγειο του κτιρίου 
να γίνουν εργαστήρια για κομπιούτερ 
και 2 αίθουσες διδασκαλίας, για τις 
ανάγκες ΚΕΚ. Παράλληλα πρέπει να 
επιδιωχθεί η συνεργασία με το 
Εθνικό Κέντρο Δημόσιας Διοί-
κησης και Αυτοδιοίκησης, (ΕΚ-
ΔΔΑ) το οποίο μέχρι στιγμής 
έχει υπηρεσίες μόνο στη Λάρισα, 
ώστε να φιλοξενούνται προγράμ-
ματα του (ΕΚΔΔΑ) στην Δυτική 
Θεσσαλία.  
Β) Να δημιουργηθεί Δημοτική 
Βιβλιοθήκη την επάνω αίθουσα, 
όπου θα συγκεντρωθούν όλα τα 
βιβλία του Κέντρου Ιστορικών 
Μελετών Ν. Πλαστήρας, την αξιόλο-
γη Βιβλιοθήκη «Β. Παπαδάκη», αλλά 
και όσα βιβλία απόμειναν από τη βι-
βλιοθήκη του Πολιτιστικού Κέντρου 
και τη βιβλιοθήκη του αείμνηστου 
Βάγια Τσούλα. 
Γ) Να παραχωρηθεί τμήμα του κτι-
ρίου στη Νομαρχιακή Αυτοδιοίκη-
ση Καρδίτσας για τη να δημιουργία 
Κέντρου Τεκμηρίωσης Ν. Καρδίτσας, 
αυτοτελούς ή αποκεντρωμένης υπη-
ρεσίας των Γενικών Αρχείων του Κρά-

τους.   
Δ) Όλα αυτά, σε συνδυα-
σμό με το ανακαινισμένο 
Πολιτιστικό Κέντρο αποτε-
λούν σημαντική υποδομή 
για φιλοξενία εκπαιδευτικών 
προγραμμάτων της Δημόσι-
ας Διοίκησης και Αυτοδιοί-
κησης, αλλά και σεμιναρίων, 
ημερίδων και συνεδρίων, 
που οργανώνουν φορείς 
του Δημοσίου ή και του Ιδι-
ωτικού Τομέα. Η λίμνη Πλα-
στήρα δεν έχει ανάλογες 
υποδομές και η επένδυση 
στον τομέα αυτό εκ μέρους 

του Δήμου είναι αναγκαία. 

8. ΗΘΗ - ΕΘΙΜΑ - 
ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΕΣ ΕΚΔΗΛΩΣΕΙΣ 

«ΠΛΑΣΤΗΡΕΙΑ»

Ο ρόλος των ηθών και εθίμων στην 
ανάπτυξη ενός τόπου είναι καθοριστι-

κός, διότι αυτά τα στοιχεία κάνουν 
έναν τόπο μοναδικό. Είναι εμπειρίες 
για τους επισκέπτες και οι αναπτυγ-
μένες τουριστικά περιοχές φροντίζουν 
για την ανάδειξη των εθίμων, ακόμα 
και για τη δημιουργία. Για παράδειγ-
μα το Πάσχα στη Χίο έγινε γνωστό για 
το «ρουκετοπόλεμο», στην Κέρκυρα 
για τα κανάτια που σπάνε το Μεγάλο 
Σάββατο. Η Καστοριά είναι γνωστή 
για τα «Ραγκουτσάρια» την αρχή του 
χρόνου (τα δικά μας λουκαντζάρια), 
ενώ θα μπορούσε να αναφέρει πολ-
λά ανάλογα παραδείγματα εθίμων 
στα οποία στηρίζεται η τουριστική βι-
ομηχανία. Το χωριό μας έχει πλούτο 
εθίμων, τα οποία μπορεί να αναδείξει, 
όπως ήδη έχει γίνει με το Διπλό Χορό. 
Ανάλογες κινήσεις πρέπει να γίνουν 
με τα «ΠΛΑΣΤΗΡΕΙΑ», τα οποία δυ-
στυχώς εγκαταλείφθηκαν ακόμα και 
ως τίτλος.   
   
9. ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΚΟΣ ΔΙΑΓΩΝΙΣΜΟΣ

  «ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΑΜΑΡΑΚΗΣ»

Ένα σπουδαίο κεφάλαιο ακούει 
στο όνομα «Αντώνης Σαμαράκης», 
αυτή τη σημαντική προσωπικότητα, 
που μνημόνευε το χωριό μας χωρίς 
να το έχει γνωρίσει. Μετά την επίσκε-
ψή του, το 1992, στο χωριό και το 
σπίτι που γεννήθηκε ο πατέρας του, 
ο Αντώνης αγάπησε τον τόπο μας και 
αυτό φάνηκε με την απλοχεριά που 
έδειξε ο αγαπημένος μας συγγρα-
φέας και η σύζυγός του Ελένη με το 
Λογοτεχνικό Διαγωνισμό. Αυτό το κε-
φάλαιο οφείλει να αναδειχθεί και στο 
Μουσείο Ιστορίας που προτείνανε, 
πρέπει να αφιερωθεί ένα τμήμα στον 
Αντώνη Σαμαράκη, με εκθεσιακό υλι-
κό προσωπικά αντικείμενα και τα βι-
βλία του μεγάλου συγγραφέα. Μέχρι 
τότε ας γίνει έκθεση των αντικειμένων 
στο Πολιτιστικό Κέντρο που φέρει το 
όνομά του.    

Ο Λογοτεχνικός Διαγωνισμός  
«Αντώνης Σαμαράκης», υπό προϋ-
ποθέσεις, μπορεί να αποτελέσει ποι-
οτικό σημείο αναφοράς και να συν-
δέσει το Μορφοβούνι με τους νέους 
συγγραφείς Η ανά διετία διεξαγωγή 
του Διαγωνισμού, η οργάνωση μιας 
Βιβλιοθήκης και άλλων υποστηρικτι-
κών δράσεων, οι οποίες περιγράφο-
νται αναλυτικά στην πρόταση με αριθ. 
πρωτ. 2327/29-8-2001 του Δήμου 
Πλαστήρα, που εκπόνησα τότε με την 
ιδιότητα του προέδρου της Ο.Ε. του 
Διαγωνισμού. Κυρίως δε πρέπει να 
τεθεί σε λειτουργία το «Σπίτι του νέου 

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ & ΚΟΙΝΩΝΙΚΗ ΑΝΑΠΤΥΞΗ ΤΟΥ ΜΟΡΦΟΒΟΥΝΙΟΥ
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συγγραφέα», όπου δεκάδες νέοι συγ-
γραφείς το χρόνο θα μένουν για λίγες 
μέρες στο χωριό, με ότι αυτό συνεπά-
γεται για την Τοπική Οικονομία. Σε ότι 
αφορά δε τη λειτουργία του προγράμ-
ματος φιλοξενίας νέων συγγραφέων, 
αυτή μπορεί να γίνει κάλλιστα στον 
Ξενώνα Μορφοβουνίου, από Δευτέ-
ρα – Πέμπτη (μέρες που ο ξενώνας 
είναι ουσιαστικά κενός), με ειδικούς 
όρους ώστε να μη ζημιώνεται ούτε ο 
ενοικιαστής του ξενώνα ούτε φυσικά 
ο Δήμος.    

10. ΑΞΙΟΠΟΙΗΣΗ – ΑΝΑΔΕΙΞΗ
 ΜΟΝΗΣ ΑΓΙΑΣ ΤΡΙΑΔΑΣ

Ο θρησκευτικός τουρισμός είναι 
σημαντικός και υπάρχουν παραδείγ-
ματα τόπων που έχουν έσοδα απο-
κλειστικά από το είδος αυτό. Η Αγία 
Τριάδα είναι αξιόλογο μνημείο, με 
πλούσια ιστορία, θαυμάσιο φυσικό 
περιβάλλον, ενώ η στελέχωση με τις 
δύο μοναχές δίνει άλλη διάσταση. 
Όμως για την αναβάθμιση του μονα-
στηριού πρέπει να γίνουν οι απαραίτη-
τες εργασίες συντήρησης και αλήθεια 
τι απέγινε με τη μελέτη συντήρησης; 
Υπάρχει κάποιος που να ενδιαφέρεται 
πραγματικά; Επίσης πρέπει να ανα-
βαθμιστεί ο περιβάλλοντας χώρος, 
ώστε να αποτελεί πόλο έλξης επισκε-
πτών, να γίνονται βαπτίσεις και γενικά 
να έχει κίνηση το μοναστήρι. (Αναλυ-
τικά για το νέο ρόλο του μοναστηριού 
μας, ανακοίνωσα στο Συνέδριο για τα 
Μοναστήρια της Καρδίτσας, που έγι-
νε το 2006 στη Ρεντίνα).

11. ΦΥΣΙΚΟ & ΑΝΘΡΩΠΟΓΕΝΕΣ 
ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ – ΕΝΑΛΛΑΚΤΙΚΕΣ 

ΜΟΡΦΕΣ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

Το Φυσικό Περιβάλλον είναι ο 
πλούτος του τόπου μας και προσφέ-
ρεται για την οικονομική και κοινω-
νική ανάπτυξη. Η δημιουργία χώρων 
αναψυχής, όπως το πάρκο στον Άγιο 
Αθανάσιο, η ανάδειξη των μονοπα-
τιών, η δημιουργία θέσεων θέασης, 
είναι ορισμένες σκέψεις για την αξι-

οποίηση προς την κατεύθυνση ανά-
πτυξης θεματικών μορφών τουρι-
σμού, όπως η πεζοπορία στο δάσος, 
το ποδήλατο βουνού, οι εναλλακτικές 
μορφές άθλησης, αθλητικός τουρι-
σμός, πολιτιστικός, εκπαιδευτικός, και 
άλλες μορφές που προσφέρονται να 
αναπτυχθούν.

Η σύνδεση Μορφοβουνίου προς 
Μεσενικόλα –Ι.Μ.Κορώνας, καθώς 
και η σύνδεση με Κρυονέρι – Κερα-
σιά, Ελληνόπυργο, μέσω μονοπατιών 
πρέπει να γίνει και να αναδειχθεί με 
χάρτες και άλλο πληροφοριακό υλικό, 
ώστε να γνωρίζουν οι φυσιολάτρες ότι 
πρόκειται για οργανωμένο χώρο.

Πέραν της ομορφιάς που προσφέ-
ρει το Φυσικό Περιβάλλον πρέπει να 
γίνουν νέες παρεμβάσεις για ενίσχυ-
ση του πρασίνου, δεντροφυτεύσεις, 
με διπλές δεντροστοιχίες από κόμβο 
μέχρι είσοδο του χωριού, αλλά και 
από την έξοδο μέχρι το Μεσενικόλα. 
Ομοίως και στο δρόμο προς Αγία 
Τριάδα, περιμετρικά του παραλίμνιου 
δρόμου, και γενικά να ενισχυθεί το 
πράσινο με ιστορικά και άλλα δέντρα 
αντοχής που να προσθέτουν αξία. 

Ειδική μέριμνα πρέπει να δοθεί 
για ανθρωπογενές Περιβάλλον, με 
απόλυτη προτεραιότητα  την εμφάνι-
ση των σπιτιών μας. Δυστυχώς χάσα-
με την όποια αρχιτεκτονική και από τη 
δεκαετία του 1970, με κακόγουστες 
κατασκευές που έγιναν κατά παρά-
βαση πολεοδομικών και άλλων νό-
μων και αλλοιώθηκε η αρχιτεκτονική 

φυσιογνωμία του χωριού. Τριώροφα 
και τετραώροφα κτίρια, ξεφύτρωσαν 
εκεί όπου άλλοτε υπήρχαν ωραία πε-
τρόκτιστα. Τώρα, «μοντέρνα σχέδια» 
από εξοχικά νησιωτικών περιοχών 
μεταφέρθηκαν στο Βουνέσι, χρησιμο-
ποιήθηκαν δομικά υλικά ξένα προς το 
χωριό, τραυματίστηκε ανεπανόρθωτα 
η κοινή αισθητική. 

Το Μορφοβούνι, υστερεί φανε-
ρά σε αρχιτεκτονική ταυτότητα και 
έχει τόσα ετερόκλητα χαρακτηριστι-
κά, (αλουμίνια, πλακάκια σε τοίχους, 
πλαστικά, αυθαίρετες βεράντες). Δι-
ορθώνονται όλα αυτά; Η απάντηση 
είναι ναι, αν και δύσκολα. 

Αυτό που μπορεί, και πρέπει να 
γίνει, είναι μία οργανωμένη αποκατά-
σταση της εικόνας των κτιρίων, του-
λάχιστον κατά μήκος του κεντρικού 
δρόμου, με παροχή κινήτρων από 
πλευράς Δήμου και με συμμετοχή στα 
έξοδα. Αυτό που μπορεί και επιβάλ-
λεται από όλους μας να γίνει είναι να 
φυτευτούν εκατοντάδες δέντρα, ένα σε 
κάθε αυλή, σε κάθε γωνιά οικοπέδου, 
σε κάθε πιθανό σημείο. Έλατα, κα-
στανιές, φλαμουριές, μουριές, άγρια 
κλίματα διακοσμητικά, κισσός, γλά-
στρες με λουλούδια στην ανάγκη! Ο 
καθένας μας πρέπει να φροντίσει το 
σπίτι του, να εξαλείψουμε μέρος της 
ασχήμιας που όλοι δημιουργήσαμε, 
άλλος λίγο άλλος πολύ.  

12. ΙΔΙΩΤΙΚΕΣ & ΔΗΜΟΤΙΚΕΣ 
ΕΠΕΝΔΥΣΕΙΣ ΣΤΟΝ ΤΟΥΡΙΣΜΟ

Άφησα τελευταίο το κεφάλαιο των 
ιδιωτικών επενδύσεων, όχι γιατί σε 
σπουδαιότητα είναι έσχατο, το αντίθε-
το. Οι ιδιώτες είναι οι άνθρωποι που 
κινούνται ευέλικτα και αποτελεσματι-
κά, είναι αυτοί οι οποίοι προσδοκούν 
να κάνουν πράξη τους στόχους, να 
κερδίσουν οικονομικά από τις επεν-
δύσεις. Όμως ο ιδιώτης επενδυτής 
θα πάει εκεί όπου βλέπει άμεσα κέρ-
δος, δεν επενδύει μακροπρόθεσμα. 
Στο Μορφοβούνι αυτή τη στιγμή δεν 
υπάρχει ισχυρό κίνητρο, διότι δεν έχει 
πάρει το κομμάτι από την τουριστική 

κίνηση της λίμνης Πλαστήρα που του 
αναλογεί. Για παράδειγμα μια καλή 
παραδοσιακή ψησταριά, από μόνη 
της αποτελεί αιτία να φέρει κόσμο στο 
χωριό. Τη δεκαετία του 1980 το χωριό 
Άγιος Γεώργιος έγινε τόπος προορι-
σμού για εκατοντάδες Καρδιτσιώτες 
που πήγαιναν να απολαύσουν «γίδα 
βραστή». Κάτι ανάλογο έγινε στην 
Πορτίτσα τη δεκαετία του 1990, στη 
Μητρόπολη με το «Θύμιο» που από 
ένα απλό καφενείο έφτασε να χρειάζε-
ται να κλείνεις από μέρες πριν τραπέ-
ζι. Ομοίως τώρα στο Μοσχάτο, όπου 
άνοιξαν δύο παραδοσιακές ταβέρνες 
στην πλατεία, μαζεύεται κόσμος από 
την Καρδίτσα. 

Δυστυχώς, από το Μορφοβούνι 
πέρασαν δύο προγράμματα LEADER 
II και LEADER PLUS, τα οποία έδι-
ναν πραγματική επιδότηση 60%, για 
ΠΑΡΑΔΟΣΙΑΚΑ ΚΑΦΕΝΕΙΑ και ΠΑ-
ΡΑΔΟΣΙΑΚΕΣ ΨΗΣΤΑΡΙΕΣ, αλλά κα-
νένας δεν τα αξιοποίησε. Αφήνουμε 
τους ξενώνες, τα εργαστήρια τροφί-
μων και ποτών, άλλες βιοτεχνικές μο-
νάδες με τις οποίες θα ασχοληθούμε 
αναλυτικά στο επόμενο φύλλο.

Δεν είναι απορίας άξιον, πως ένα 
χωριό με εκατοντάδες σερβιτόρους 
και υποαπασχολούμενους στην αγρο-
τική παραγωγή, δεν μπόρεσε να αξι-
οποιήσει αυτά τα προγράμματα; Τι 
συμβαίνει και η ιδιωτική πρωτοβουλία 
είναι ανύπαρκτη; Γιατί αυτή η επενδυ-
τική απραξία; Τις απαντήσεις ας τις 
δώσει ο κάθε αναγνώστης…

Ολοκληρώνοντας τις προτάσεις, 
επενδυτική πολιτική στον τουρισμό 
μπορεί να ασκήσει και ο Δήμος, με 
προτεραιότητα την επέκταση του Ξε-
νώνα Μορφοβουνίου στις 65 κλίνες. 
Είναι αδήριτη ανάγκη διότι αν δεν 
γίνει, αυτή η επιχείρηση θα είναι μο-
νίμως προβληματική, αφού δεν θα 
μπορεί να φιλοξενήσει ένα λεωφορείο 
με τουρίστες. 

ΣΤΟ ΕΠΟΜΕΝΟ ΦΥΛΛΟ: 
ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ  

ΑΓΡΟΤΙΚΗ  ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ 
ΚΑΙ ΤΗ ΒΙΟΤΕΧΝΙΚΗ ΠΑΡΑΓΩΓΗ 

Βάρρα Βασιλική του Γεωργίου και 
της Ντίνας Γάτου (του Δημητρίου), 
Διατροφής και Διαιτολογίας ΤΕΙ 
Καρδίτσας.
Βλάχος Δημήτριος του Αντωνίου 
και της Ελένης Βλάχου, Πάντειο 
Αθηνών.
Καλαντζής Ευάγγελος του Βα-
σιλείου, Οικονομικών Επιστημών 
Ρεθύμνου.
Κατσακιώρη Μυρτώ του Στεφά-
νου Παιδαγωγικό Ιωαννίνων- Νη-
πιαγωγών.
Κουτίνος Σωτήριος του Γεωργίου, 
Ιατρική Λάρισας. 
Κυριαζή Ελένη του Αποστόλου, 
Πληροφορικής και Επικοινωνίας, 
ΤΕΙ Σερρών.
Μαγαλιού Ελισάβετ του Κων/νου 
και της Ασπασίας Μπαλτά (του 
Κων/νου), Αγγλική Φιλολογία 
Θεσσαλονίκης.

Μπενέκης Παναγιώτης του Ευαγ-
γέλου και της Κατερίνας Καφαντά-
ρη (του Θωμά), Πολιτικών Μηχα-
νικών ΕΜΠ Αθήνα.
Μπολώτη Ιωάννα του Γεωργίου 
και της Βασιλικής Τουλιά (του Στε-
φάνου) Βρεφονηπιοκομίας ΤΕΙ Ιω-
αννίνων.
Νάκας Ιωάννης του Φωτίου και 
της Γωγώς Κοντοστέργιου (του 
Μιχαήλ), Μηχανικών Χωροταξίας 

Πολεοδομίας & Περιφερειακής 
Ανάπτυξης Βόλου.
Πολύζος Αριστείδης του Αποστό-
λου Παιδαγωγικό Δημ. Εκπαίδευ-
σης, Ρόδου
Πολύζος Δημήτρης του Σεραφείμ 
Ιατρική Θράκης, Αλεξανδρούπο-
λη.
Ρόζου Παρασκευή του Αναστα-
σίου και της Αμαλίας Τσαντούλα 
(του Θωμά), Ιατρική Θεσσαλίας 
– Λάρισα.
Σανιδά Νίκη του Σεραφείμ, Παι-
δαγωγικό Δημοτικής Εκπαίδευσης 
Ιωαννίνων.
Σταμογιώργος Δημήτριος του 
Κων/νου, Εκπαιδευτικών Ηλε-
κτρονικής, ΑΣΠΑΙΤΕ Αθήνας.
Τσάβαλος Θάνος του Αναστασίου 
Μαθηματικό Ιωαννίνων
Χατζήνας Ιωάννης, εγγονός του 
Ηλία Σανιδά, Σχολή Αστυφυλάκων 

Τα ονόματα των επιτυχόντων 
της Καρδίτσας τα πήραμε από την 
εφημερίδα «Νέος Αγών». Προ-
φανώς υπάρχουν και άλλα παιδιά 
Βουνεσιωτών που επέτυχαν στο 
Πανεπιστήμιο, ωστόσο δεν είμαστε 
σε θέση να γνωρίζουμε τα ονόμα-
τα. Συγγνώμη προκαταβολικά για 
τυχόν παραλείψεις. Παρακαλούμε 
όσοι θέλουν, να μας ενημερώσουν 
για ονόματα επιτυχόντων Βουνεσι-
ωτών, ώστε να τα δημοσιεύσουμε 
στο επόμενο φύλλο. 

Συγχαίρουμε  θερμά  όλους 
τους  επιτυχόντες ,  τους  ευχό-
μαστε  καλές  σπουδές  αλλά 
και  καλή  φοιτητική  ζωή ,  διό-
τ ι  και  αυτό  είναι  σημαντικό!

Βουνεσιώτες επιτυχόντες σε Α.Ε. Ι. & Τ.Ε. Ι.

Φθινόπωρο  2009
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Ftinesasfalies.gr
Οι πιο οικονομικές ασφάλειες

Νικόλαος Αλεξανδρής 
κιν: 6939010850 fax: 2112203389 
email: nikos@ftinesasfalies.gr

Ο Νικόλαος Αλεξανδρής, χρηματοοικονο-
μικός σύμβουλος, δεσμεύεται να βοηθήσει 
όλους τους Μορφοβουνιώτες στο να πληρώ-
νουν τις όσο πιο μικρές δόσεις στα τραπεζι-
κά τους δάνεια, στο να έχουν τα μεγαλύτερα 
πιθανά επιτόκια στις καταθέσεις τους και βε-
βαίως να τους βοηθήσει να ρίξουν τα ασφά-
λιστρά τους με ένα σοβαρό ποσό. 

ΠΡΟΜΗΘΕΑΣ 
ΚΟΡΟΜΠΙΛΗΣ Ι. - ΦΙΛΙΠΠΟΥ Γ. Ο.Ε.

ΣΧΟΛΙΚΑ - ΒΙΒΛΙΑ - ΧΑΡΤΙΚΑ - ΕΙΔΗ ΓΡΑΦΕΙΟΥ 
ΑΝΑΛΩΣΙΜΑ Η/Υ - ΦΩΤΟΤΥΠΙΚΩΝ - ΤΑΜΕΙΑΚΩΝ ΜΗΧΑΝΩΝ 
ΑΒΕΡΩΦ & ΜΕΓΑΛΟΥ ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΥ 117

ΔΗΜΟΤΙΚΗ ΑΓΟΡΑ - ΚΑΡΔΙΤΣΑ 
ΤΗΛ: 24410 25226-76600 FAX: 2441079603

e -mai l :  promith1@otenet.gr

ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ ΕΛΕΝΗ 
ΠΑΝΣΙΟΝ
ΜΟΡΦΟΒΟΥΝΙ 

ΤΗΛ: 2441095582

Αναμνήσεις 
του Ηλία Νασιάκου
Την ιστορία του Χωριού μας δεν τη 

γνωρίζουμε σε βάθος χρόνου, αφού 
μέχρι σήμερα δε βρέθηκαν γραπτά 
στοιχεία. Αυτά που υπάρχουν εκ προ-
φορικής παράδοσης είναι από την 
εποχή λίγο πριν ή μετά την απελευθέ-
ρωση της Θεσσαλίας το 1881. 

Υπήρχαν στο χωριό μας πολλές οικο-
γένειες με επώνυμα που σήμερα έχουν 
εντελώς λείψει και ξεχαστεί, όπως για πα-
ράδειγμα Φώλας, Μυρεσιώτης, Σάββας, 
Τσέλιος, Νάκος, Σαμαράς ή Σαμαράκης 
που ήταν και γείτονάς μας, αφού το σπί-
τι τος ήταν αυτό που ανήκει σήμερα στο 
Θωμά Βασιλούλη και τα παιδιά του Ηλία 
Μανώλη, με τους κήπους που φθάνουν 
με το μουσείο Ν. Πλαστήρα συμπεριλαμ-
βανόμενο στο δρόμο της Ζάβας. 

Η οικογένεια Σαμαράκη ανέδειξε μά-
λιστα και επιφανή ιατρό, το Γιάννη Σαμα-
ράκη που επισκέπτονταν το χωριό μας και 
βοηθούσε ως πολύ λαϊκός και αφιλοκερ-
δής ιατρός τους χωριανούς μας ασθενείς 
την εποχή της ισπανικής γρίπης το 1918 

(που είχε ως αποτέλεσμα σαράντα εκα-
τομμύρια θύματα στην Ευρώπη), καθώς 
και το νεότερο, πιο γνωστό μας, Αντώνη 
Σαμαράκη, συγγραφέα. Σύγχρονος περί-
που με το γιατρό Σαμαράκη, τον οποίο 
γνώρισα εγώ στην Καρδίτσα γύρω στα 
1950, ήταν και ο Νικόλαος Πλαστήρας, 
κορυφαία και πολυσχιδής προσωπικό-
τητα, γνωστή πανελληνίως και διεθνώς, 
κυρίως για τη στρατηγική του ευφυΐα, την 
τόλμη και τον πατριωτισμό, την αφιλο-
κέρδεια και την ολοκληρωτική θυσία και 
προσφορά του στο λαό. Η ευρύτερη οι-
κογένεια Πλαστήρα στο χωριό μας ήταν 
και είναι πολυμελής. Από τους παλιούς, 
ήταν ο Χρήστος Γ. Πλαστήρας που έφυγε 
γύρω στα 1900 για την Αμερική, αφήνο-
ντας στο Χωριό μας τη σύζυγό του Ελένη 
– καταγόμενη από τα Κανάλια – και πε-
ριοδικά ερχόμενος στο Χωριό, απέκτησε 
παιδιά: το γνωστό μας Γιώργο, την Κα-
τίνα, σύζυγο Δημητρίου Τσιαντή και την 
Αμαλία, σύζυγο Ι. Γιαννάκου (νονά μου), 
φτιάχνοντας και το υπάρχον γνωστό χα-
ρακτηριστικό μεγάλο σπίτι. Στην Αμερική 
πήγε με τους δυο αδελφούς του, Αριστεί-
δη και Κώστα. 

Άλλοι Πλαστήρηδες, ξαδέλφια πρώτα 
των ανωτέρω, ήταν οι αδελφοί Ντούλας, 
Ανδρέας, Ηλίας και Θωμάς του Δημήτρη 

Πλαστήρα, που την ίδια εποχή έφυ-
γαν για την Αμερική, εκτός του Θωμά, 
που έμεινε στο Χωριό και παντρεμέ-
νος με την Ελένη Φώλα, απέκτησε 
το Βασίλη (1908), την Αλεξάνδρα 
(1912) σύζυγο του Ηλία Σκούφη, το 
Σωτήρη (1915), τη Δήμητρα (1921) 
σύζυγο του Βασίλη Κυριαζή, το Νίκο 
(1924) και το Δημήτρη (1927). 

Ο Θωμάς Δημ. Πλαστήρας ήταν, 
όπως οι μεγαλύτεροι τον θυμόμα-
στε, πράος, φιλήσυχος, φίλεργος 
και πρότυπο αμπελουργού και οι-
κογενειάρχη, που τη δύσκολη εποχή 
των πρώτων δεκαετιών του 1900 
κατόρθωσε να σπουδάσει το γιο του 
Σωτήρη δάσκαλο στην Ακαδημία 
Λαμίας. Ο Σωτήρης, μετά τον αλβα-
νικό πόλεμο στον οποίο υπηρέτησε 
ως έφεδρος ανθυπολοχαγός, γύρι-
σε στο χωριό Μελίση Γρεβενών που 
ήταν διορισμένος δάσκαλος. Εκεί 
το 1943 προσπαθώντας να προμη-
θευτεί τρόφιμα τους μαθητές, αφού 
εκκενώθηκε το χωριό κατά την επι-
δρομή των Ιταλών, πιάστηκε και εκτε-
λέστηκε. Εγώ τον θυμάμαι που ήρθε 
στο χωριό μας εκείνη την εποχή και 
τον είχα δει μια φορά. 

Ο Βασίλης υπηρέτησε χωροφύ-
λακας στη Λαμία 14 χρόνια, βοη-
θώντας και τον αδερφό του Σωτήρη 
που σπούδαζε εκεί και στην κατοχή 
έφυγε και ήλθε στο Χωριό, όπως 
έκαναν όλοι σχεδόν οι συγχωριανοί 
μας χωροφύλακες για να μην υπη-
ρετήσουν τον κατακτητή. Το 1945 
μετά την απελευθέρωση δεν τον 
κράτησαν στη χωροφυλακή που πα-
ρουσιάστηκε με το ψιλοκοσκίνισμα 
του αχαρακτήριστου ακροδεξιού 
κράτους και επέστρεψε στο Χωριό. 
Τον Ιανουάριο του 1947 επιστρατεύ-
θηκε από τους αντάρτες και το 1948 
σκοτώθηκε στην τοποθεσία Κυδωνιά 
κοντά στην Κορώνα. 

Ο Νίκος, ο μόνος πλέον επιζών 
από τα έξι αδέρφια, επιστρατεύθηκε 
τον Αύγουστο του 1946 και με παρό-
τρυνση και του αδερφού του Βασίλη, 
ήδη είχε αρχίσει ο εμφύλιος, παρου-
σιάσθηκε και εκπαιδεύτηκε στο Βόλο 
με τους συστρατευθέντες συγχωρια-
νούς μας Θωμά Λ. Ρεφενέ, Ηλία Θ. 
Ρεφενέ, Θωμά Καλαντζή, Βασίλη Χ. 
Σκούφη και Ευάγγελο Στ. Μανώλη. 
Στο τέλος του 1946 μετατέθηκαν σε 
μάχιμο μονάδα στις Σέρρες. Εκεί με 
πληροφορίες από τον τόπο καταγω-
γής, γινόταν άλλο κοσκίνισμα και 
ξεκαθάρισμα, τοποθετώντας τους 
αμφιβόλου φρονήματος στον Β πί-
νακα, στέλνοντάς τους στη Μακρό-
νησο και αλλού, για ανάνηψη και 
σωφρονισμό. Βλέποντας ο λοχαγός 
του Νίκου Εμμανουήλ Βιδάλη, κρη-
τικός, το όνομα Ν. Πλαστήρας και 
τις αρνητικές γι’ αυτόν πληροφορί-
ες προβληματίστηκε, τον κάλεσε και 
ύστερα από ελάχιστες ερωτήσεις του 
είπε να μη φοβάται κανέναν και ανέ-
λαβε εκείνος την ευθύνη για το Νίκο 
που τον κράτησε στο λόχο του. Εκεί 
ο Νίκος, σεβόμενος την εμπιστοσύ-
νη του λοχαγού του Βιδάλη και προ-
βληματισμένος με την τύχη του αδερ-
φού του Σωτήρη, που σκοτώθηκε 
όπως είδαμε στην εθνική αντίσταση 
και το Βασίλη που δεν τον δέχθηκε 
στη χωροφυλακή η υπηρεσία του, με 
αποτέλεσμα να επιστρατευθεί από 
τους αντάρτες, αποφάσισε να μεί-
νει πιστός στον όρκο που έδωσε ως 
στρατιώτης και στο λοχαγό Βιδάλη, 
συμπεριφερόμενος ως νομοταγής, 
μετριοπαθής στρατιώτης ευρισκό-
μενος σε αντίθετη παράταξη εκείνης 
των ανταρτών, που ήταν ο αδερφός 
του Βασίλης. 

Στις διάφορες φάσεις και εμπλο-
κές κατά τον εμφύλιο πόλεμο, στην 
ευρύτερη περιοχή του Σιδηροκά-
στρου 1947-1948, ο Νίκος απέκτη-
σε πλήρη εμπιστοσύνη της μονάδας 
του και των ανωτέρων του, ως πο-

λυβολητής και σε μια αναμενόμενη 
σύγκρουση με τους αντάρτες στο 
χωριό Άγγιστρο, ο Νίκος από την 
ημέρα στο πολυβολείο, του επεσή-
μανε περιμετρικά του χωριού, τις 
υπάρχουσες θυμωνιές χόρτου και 
τη νύκτα κατά τη σφοδρή σύγκρου-
ση τις πυροδότησε με εμπρηστικές 
σφαίρες φωταγωγώντας όλη τη νύ-
κτα την περιοχή, αποτρέποντας την 
κατάληψη του χωριού. Αυτή η πρό-
βλεψη και πρωτοβουλία του Νίκου 
αναγνωρίστηκε από τους ανωτέρους 
του ως σωτήρια και πανηγυρικά του 
απονεμήθηκε ο πολεμικός σταυρός 
και έπαινος. 

Αργότερα στην πόλη Σιδηρο-
κάστρου οι αρχές προσέφεραν ένα 
βράδυ δεξίωση στη στρατιωτική 
μονάδα, πράγμα όμως που έγινε 
εγκαίρως γνωστό στους αντάρτες 
από διαρροή και οργάνωσαν εκείνο 
το βράδυ επίθεση. Προληπτικά ο λο-
χαγός Βιδάλης τοποθέτησε σκοπιές 
γύρω στην πόλη, τοποθετώντας τον 
πολυβολητή Ν. Πλαστήρα και την 
ομάδα του στο κυριότερο και κρί-
σιμο σημείο. Τη νύχτα εκείνη εκδη-
λώθηκε σφοδρή επίθεση ανταρτών 
και ο Νίκος κράτησε ανυποχώρητος 
μέχρι τέλους τη θέση του, προσπα-
θώντας να μην είναι φονικός στον 
αντίπαλο, κάνοντας φραγμό πυρός 
και εμποδίζοντας αποτελεσματικά 
την είσοδο στην πόλη. 

Για τη θαρραλέα αντιμετώπιση 
της δύσκολης κατάστασης, του έγινε 
εύφημος μνεία και πρόταση να μονι-
μοποιηθεί στο στρατό με το βαθμό 
του ανθυπολοχαγού, πράγμα που 
δε δέχθηκε ο Νίκος, διότι ήθελε να 
γυρίσει στο Χωριό. Ανήκε τότε στον 
4ο λόχο του 563ου τάγματος πεζι-
κού της 10ης μεραρχίας με ταξίαρχο 
κάποιον Παπαπαναγιώτου. 

Στη συνέχεια, μετακινούμενος σε 
διάφορες περιοχές, βρέθηκαν το 
1949 στο Καλπάκι Ηπείρου, αναμει-
χθέντες σε πορεία προς Κόνιτσα και 
Γράμμο με τμήματα άλλης ταξιαρχί-
ας, οπότε συνέβη κάτι απίστευτο και 
εξωφρενικό. Ακούγοντας ο ταξίαρ-
χος της άλλης μονάδας κάποιον να 
καλεί τον Νικόλαο Πλαστήρα, εξα-
γριώθηκε και σε έξαλλη κατάσταση 
ζήτησε να του δείξουν ποιος είναι ο 
Πλαστήρας. 

Απαντώντας ανυποψίαστος ο Νί-
κος «εγώ είμαι», ο άλλος αλλόφρων 
τράβηξε το πιστόλι του απειλώντας 
να τον σκοτώσει, οπότε αυτόματα ο 
Νίκος γύρισε το πολυβόλο στον τα-
ξίαρχο φωνάζοντας «πέταξέ το να 
γλιτώσεις», πράγμα που περιδεής 
έκανε ο ταξίαρχος, επεμβαίνοντας 
ταυτοχρόνως οι αξιωματικοί του 
Νίκου, κατηγορώντας τον ταξίαρχο 
για την απαράδεκτη και προκλητική 
ενέργειά του και… ιδιαιτέρως εν-
θαρρύνοντας το Νίκο λέγοντάς του 
ότι καλά θα έκανε να τον σκότωνε κι 
αυτοί θα τον απάλλασσαν. 
Όλα αυτά, εκτός του Νίκου που 

τα αφηγήθηκε, τα επιβεβαίωναν και 
οι άλλοι δικοί μας που συνυπηρε-
τούσαν επί τρία και μισό χρόνια. Ο 
αναγνώστης ας βγάλει μόνος του 
συμπεράσματα σε τι διλήμματα βρέ-
θηκαν την εποχή εκείνη άνθρωποι 
σαν το Νίκο και ακόμα τι αισθήματα 
μίσους προκαλούσε σε ορισμένους 
που εύστοχα θα μπορούσε κανείς 
να τους χαρακτηρίσει ανθέλληνες, 
διότι πάντα εξυπηρετούσαν ξένα 
συμφέροντα ως αυλοκόλακες που 
τους χάλαγε τα σχέδια ο γνήσιο και 
ανεπανάληπτος δικός μας μεγάλος 
Ν. Πλαστήρας, που δεν άντεχαν να 
ακούσουν ούτε το ονοματεπώνυμό 
του. Όμως και με το αφηγούμενο 
περιστατικό πήραν γεύση τι σήμαινε 
αυτό το όνομα με τη στάση του Νί-
κου που τους εξευτέλισε! 

Συνεχίζεται… 

ΦΩΝΗΜορφοβουνιώτικηΜορφοβουνιώτικη
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από το καραούλι του νταΐραγα
γ ρ ά φ ε ι  ο  Γ ι ώ ρ γ ο ς  Β α σ ι λ ο ύ λ η ς                .

Το πανηγύρι του 
δεκαπενταύγουστου
Κορυφαία βραδιά των εκ-

δηλώσεων του δεκαπενταύγου-
στου είναι και πρέπει να είναι το 
πανηγύρι παραμονή της Πανα-
γίας. 

Και σε αυτή την εκδήλωση 
ανταποκρίθηκαν με το παραπά-
νω χωριανοί και επισκέπτες γε-
μίζοντας ασφυκτικά την πλατεία 
του Χωριού μας, περιμένοντας 
από τους διοργανωτές να τους 
χαρίσουν ένα ξεφάντωμα αντά-
ξιο της φήμης του Χωριού και 
της γλεντζέδικης έκφρασης των 
Βουνεσιωτών. Δε φτάνουν όμως 
μόνο οι φιλότιμες προσπάθειες 
των διοργανωτών. Χρειάζεται και 
λίγη φαντασία. Ας πάρουμε τα 
πράγματα από την αρχή. 
Έλειψαν τα ζεστά λόγια των 

συνδιοργανωτών φορέων, δη-
μοτικής αρχής και συλλόγου, με 
εξαίρεση το τυπικό καλωσόρισμα 
του πάντα ακούραστου Ηλία 
Σταμογιώργου. 
Έλειψε η παρουσία των κεφα-

λών του Χωριού, στο άνοιγμα 
του χορού, όπως γίνεται σε όλα 
τα πανηγύρια ανά την Ελλάδα. 
Έλειψε το τραπέζι των «επισή-

μων», δήμου – συλλόγου – εκ-
κλησίας, αν και πιστεύω πως ο 
ιερέας μας δεν ευθύνεται γι’ 
αυτό, τραπέζι που θα φιλοξενού-

σε κάποιους επίσημους ξένους 
μας. 
Έλειψε η παρουσία των χο-

ρευτικών συγκροτημάτων του 
συλλόγου Βόλου και Καρδίτσας, 
απαραίτητη σε τέτοιες εκδηλώ-
σεις. 

Και τελευταία έλειψε το απο-
λύτως απαραίτητο, οι μεζέδες 
που έπρεπε να συνοδεύουν το 
πιοτό μας. Αποτελούμε θλιβερή 
πρωτοτυπία πανελλαδικά να γλε-
ντάμε καθισμένοι σε άδεια τρα-
πέζια πίνοντας ξεροσφύρι! 

Και μπορεί εμείς να τρώμε στα 
σπίτια μας και έπειτα να βγαίνου-
με στην πλατεία. Υπάρχουν όμως 
και πολλοί ξένοι επισκέπτες που 
μας φέρνουν σε πολύ δύσκολη 
θέση όταν δεν έχουμε τη δυνα-
τότητα να τους προσφέρουμε 
ένα μεζέ. Και μη μου πείτε πως 
μας καλύπτουν τα σουβλάκια με 
καλαμάκι. Στα χωριά του Μοριά 
τα τραπέζια είναι γεμάτα με ψητά 
γουρουνόπουλα, ενώ στη Θεσ-
σαλία και τη Ρούμελη με ψητά 
αρνιά. 

Για τη συγκεκριμένη περίπτω-
ση, θα πρότεινα τα εξής: 

Στο χώρο του κυλικείου και 
έξω από αυτόν να δημιουργείται 
τη βραδιά του πανηγυριού ένας 
υποτυπώδης χώρος σερβιρίσμα-
τος με πάγκους. Να παραγγέλ-
νουμε δέκα αρνιά να μας ψήσουν 
σε μια ψησταριά της Καρδίτσας, 
να τεμαχίζονται και να παίρνει ο 

καθένας στο τραπέζι του πληρώ-
νοντας την ανάλογη ποσότητα 
κρέατος που επιθυμεί, καθώς 
και σαλάτες, τυριά και ποτά. 
Δεν είναι καθόλου δύσκολο να 
γίνει αυτό και αν δεν υπάρξουν 
εθελοντές, να πληρώσουμε δυο 
– τρεις ανθρώπους για αυτή τη 
δουλειά. Τα έσοδα είναι αρκετά 
από το εισιτήριο των πέντε ευρώ 
ανά καρέκλα. 

Και έρχομαι στο θέμα της 
μουσικής. Το έχουμε επισημάνει 
και στο παρελθόν. Είναι λάθος 
μας να καλούμε ακριβοπληρω-
μένες ορχήστρες. Κατά κανόνα 
σνομπάρουν τη διασκέδασή μας 
και τελικά αποδείχνονται υποδε-
έστεροι των δικών μας Στεργιό-
πουλου και Πολυζόγαμπρου. Η 
μακρόχρονη ενασχόλησή μου 
με το σύλλογο και μάλιστα με 
δυσκολότερες συνθήκες, κα-
θώς και η συμμετοχή μου στην 
οργάνωση τέτοιων εκδηλώσεων, 
πιστεύω πως μου επιτρέπει να 
καταθέτω την άποψή μου. 
Τελειώνοντας, θέλω να ευχη-

θώ σε όλους τους χωριανούς 
και του χρόνου να είμαστε καλά 
και να γλεντήσουμε καλύτερα. 
Προσωπικά πάντως δεν ένοιωσα 
τη ζεστασιά του πανηγυριού του 
Χωριού μου, αλλά μια απρόσω-
πη βραδιά πίνοντας ξεροσφύρι 
σε ένα τυπικό κλαριτζίδικο της 
πλατείας Ομόνοιας με κακόγου-
στη μουσική. 

Προτάσεις 
       Του Αποστόλη Κατοίκου

Κάποιες από τις προτάσεις αυτές τις είχα ξανακά-
νει, αλλά δυστυχώς δε νοιάστηκε κανένας, γι’ αυτό 
και τις επαναλαμβάνω, ελπίζοντας ότι θα βρουν 
αποδέκτες. 

1. Το μοναστήρι της Αγίας Τριάδας, εκτός από 
τη θρησκευτική του σημασία του, έχει και αρχαιο-
λογική και αρχιτεκτονική αξία. Εδώ και κάποια χρό-
νια απέκτησε και κοινωνική σημασία, από τότε που 
καθιερώθηκε να γίνεται εκεί το γνωστό «αντάμωμα». 
Πριν από λίγο καιρό, όπως γνωρίζουν οι περισσό-
τεροι, εγκαταστάθηκαν σ’ αυτό και δυο καλόγριες 
και το μοναστήρι είναι επισκέψιμο για ντόπιους και 
ξένους. Έχει όμως υποστεί μεγάλες φθορές εσωτε-
ρικά και εξωτερικά και δεν είναι νομίζω υπερβολή να 
πούμε ότι κινδυνεύει να καταρρεύσει. Χρειάζεται να 
γίνει άμεσα επισκευή και συντήρησή του, γιατί μπορεί 
κάποια στιγμή να απειληθούν και ανθρώπινες ζωές. 
Ο δεσπότης, ο ηγούμενος της Κορώνας και όποια 
άλλη αρμόδια αρχή ας αναλάβουν ευθύνες. 

2. Να ανοίξει ο δρόμος προς το «Στεφάνι». Τι 
βλακεία ήταν αυτή να μπαζωθεί και να κλείσει το 
μόνο πέρασμα προς την κορυφή του, στο θαυμάσιο 
εκείνο σημείο με τη μαγευτική θέα προς το Χωριό, 
προς τα αγραφιώτικα βουνά και προς το θεσσαλικό 
κάμπο; Πρέπει, λοιπόν, να ανοίξει ο δρόμος και να 
διαμορφωθεί εκεί ψηλά, ένας - μικρός έστω - χώρος 
αναψυχής. 

3. Να στηριχθεί ο Ξενώνας από όποιους μπο-
ρούν να τον στηρίξουν, από όλους μας τελικά, γιατί 
είναι το μοναδικό «στέκι» όπου μπορεί να πάει και 
μια οικογένεια για ποτό ή για φαγητό. Αλλά και οι 
διάφορες κοινωνικές εκδηλώσεις όπως έχουν σήμε-
ρα τα πράγματα στο Χωριό μας, μόνο εκεί μπορούν 
να γίνονται, και αυτό είναι κάτι που διευκολύνει και 

εξυπηρετεί πολύ το Χωριό. Θα πρέπει και μόνιμοι 
κάτοικοι του Χωριού να τον προτιμούν για τις οικο-
γενειακές και φιλικές τους εξόδους, αφού προσφέρει 
τη δυνατότητα για διαφυγή από την καθημερινότητα 
και τη ρουτίνα της ζωής, όχι μόνο για άνδρες αλλά 
και για γυναίκες και παιδιά. 

4. Είναι απαραίτητο να μπει «φως» στις σκάλες 
που κατεβαίνουμε από το μαγαζί του Γκανούρη προς 
την εκκλησία γιατί το σημείο είναι εντελώς σκοτεινό 
το βράδυ και υπάρχει κίνδυνος για ατυχήματα. Έχω 
ακούσει πολλούς, ιδιαίτερα ηλικιωμένους, να δια-
μαρτύρονται και να το ζητάνε. 

5. Η πλατεία, το είπαμε πολλές φορές, είναι ένα 
άχαρο πράγμα, χωρίς ούτε ένα δένδρο μέσα. Είναι 
πολύ εύκολο και δεν κοστίζει τίποτα να φυτευτούν 
λίγο αναπτυγμένα πλατάνια, τουλάχιστον στις δυο 
πλευρές όπου υπάρχει περιθώριο. Αλλά και ένας 
πλάτανος στη μέση της πλατείας θα ήταν ότι καλύ-
τερο. Έτσι είναι οι ωραίες πλατείες που βλέπουμε σε 
διάφορα χωριά. 

6. Να ευπρεπιστεί ο χώρος στα μαγαζιά που 
είναι το κέντρο του Χωριού και η «βιτρίνα» του. Να 
φύγουν κάποια κακόγουστα φουγάρα που δεν χρη-
σιμοποιούνται πια, να αντικατασταθούν κάτι ετοι-
μόρροπα στέγαστρα μπροστά σε κάποια μαγαζιά, 
να στρωθούν ωραίες πλάκες σε όλο αυτό το χώρο 
και να επενδυθούν με πέτρα κάποιοι τοίχοι που 
υπάρχουν εκεί. Τα πέτρινα πεζούλια που έγιναν κατά 
μήκος του δρόμου του Αϊ-Λια προς το κέντρο είναι 
πράγματι ωραία και εντυπωσιάζουν τον επισκέπτη. 
Ας συνεχιστεί αυτή η προσπάθεια. 

7. Η εικόνα που παρουσιάζει το γουρνοκούμα-
τσο και τα κοτέτσια του αγαπητού μας του Μήτσι-
ου του Νάνου (του Στεφ.) στην είσοδο του Χωριού 
του Αϊ-Λια είναι απαράδεκτη. Αλλά και η μυρωδιά 
αποκρουστική. Ο χώρος που διαθέτει είναι τεράστι-
ος στο κτήμα του. Ας τον πείσουμε να τα μεταφέρει 
τουλάχιστον σε άλλο σημείο, κάπως μακριά απ’ το 
δρόμο. 

Κουρίτσι’ 
ή πιδί;

Μεταφερόμαστε στο δεύτερο μισό της δε-
καετίας του 1950, την επόμενη ημέρα της 
γέννησης ενός κοριτσιού στο Χωριό μας. 
Το σκηνικό στημένο στη γειτονιά της λε-
χώνας, με πρωταγωνιστές δυο γειτόνισσές 
της. Τα ονόματα είναι φανταστικά, αλλά 
η στιχομυθία που ακολουθεί πολύ κοντά 
στην πραγματικότητα της εποχής εκείνης. 

-Λιχούσιψι μαρί Λεν’ η Τσιβούλα; 
-Λιχούσιψι μαρί Γιουργί. 
-Τι έκανι γιεμ’ κουρίτσ’ ή πιδί; 
-Ακούς πιδί, κουρίτσ’ έκανι πάλι μαρί χαζιά. 
-Αχ μαρί η ξιπατουμέν’ πάλι τρίτου κουρίτσ’, 
χάθκι η κόσμους να κάν’ ένα πιδάκι να γι-
λάσ’ κι η καημένους η Γιαντσ’; 
-Κουρτσουμάνα βλέπσ’ σαν την αδιρφήτσ’ τη 
Στιργιάνου απ’ γένντσι πέντι κουρίτσια, πθι-
νά πιδί. 
-Να του πουν Αγουρί να φέρ’ αγόρια. 
-Ας του πουν Αγουρί. 
-Η καημένους η Γιάντσ’ πώς να παντρέψ’ τρία 
κουρίτσια, αυτός ούλου κι ούλου μια παλι-
ουγελάδα έχ’, τρεις γίδις κι δυο απθαμές 
χουράφι’. Τι να δώσ’ τα’ γαμπροί; 
-Άκσα θα παένι στη Γιρμανία για δλεια, θα 
τουν παρ’ η αξάδιρφούς τ’ η Θανάισ’ απ’ 
δλέβι’ ικεί, βγάνι λεν πουλλά λιπτά. 
-Ας παένι η μαύρους του κακό απ’ τουν βρή-
κι, μι τρία κουρίτσια. 
-Δε λες μαρί Γιουργί τη συνφάδας τη Χαρί-
κλεια μπάκι έχι’ άδειου του μπισίκι’ να του 
δώσι’ στη Τσιβούλα να βάλι’ μέσα του κουρ-
τσάκ’;
-Γιατί μαρί Λένι’ τι τόκανι του θκοτσ’;
-Τάφσι όξου μαρί του χ’μώνα κι σάπσι, δεν 
κουνάει ντιπ. 
-Μαρί η συν’φάδα μ’ βάνι μέσα του θκοτσ’ 
του κουρίτσ’. 
-Ακόμα στου μπισίκ’ του βάν’ αυτό; Μαρί είνι 
γκουτσιάμ’ κουρίτσ’, χουράει ακόμα μέσα; 
-Είνι κουντούτσκου γιεμ’ κι χουράι’, σάματ’ 
έχι’ κι τα πουλλά κριβάτια, έχι’ άλλα τάσσι-
ρα κούτσκα, που να βάλι’ να κοιμποθούν; 
-Καλά μάναμ’ θα πω τη Βασίλου τσ’ Τάσινα, 
μπάκι τόχι’ άδειου να τα’ του δώσι’. 

Είναι γεγονός πως τα πολλά κορίτσια στην 
οικογένεια ήταν κατάρα στα δύσκολα εκεί-
να χρόνια. Οι γαμπροί απαιτούσαν οπωσ-
δήποτε προίκα που έπρεπε πάση θυσία να 
βρεθεί, αν δεν ήθελες να μείνει το κορίτσι 
ανύπαντρο. Από την άλλη μεριά, η γέννηση 
αγοριού ήταν χαρμόσυνο γεγονός, γιατί και 
προίκα θα έμπαινε στην οικογένεια και θα 
ξαπόσταινε τους γονείς στις βαριές δουλειές 
του σπιτιού. 

Γιώργος Βασιλούλης

Φθινόπωρο  2009
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Ξεπέρασε τις προσδοκίες 
των οργανωτών η επιτυχία 
της Συναυλίας Αντιφωνι-
κού Τραγουδιού 2009», που 
πραγματοποιήθηκε στην 
πλατεία Αγίου Γεωργίου Νε-
οχωρίου. Παραδοσιακές χο-
ρωδίες από τα Αγραφιώτικα 
χωριά, Αηδονοχώρι, Βαθύ-
λακος, Μορφοβούνι, Οξυά 
και Νεοχώρι, απέδωσαν 
αντιφωνικά και με επιτυχία 
σπάνια αγραφιώτικα τραγού-
δια. Το Μορφοβούνι είχε και 
φέτος την τιμητική του, δε-
δομένου ότι η Γιορτή Δημο-
τικού Τραγουδιού ήταν αφι-
ερωμένη σε δύο σπουδαίους 
Βουνεσιώτες, τον Αντώνη και 
το Σωτήρη Σκούφη. Μάλιστα 
ο κ. Σωτήρης παραβρέθηκε 
στην εκδήλωση και είπε δύο 
ωραία τραγούδια, αποσπώ-
ντας το θερμό χειροκρότημα 
του κοινού. 
Ιδιαίτερη όμως εντύπω-

ση έκανε και η Χορωδία του 
Μορφοβουνίου η οποία εντυ-
πωσίασε με την εμφάνισή της, 
αποσπώντας κολακευτικά 
σχόλια από κοινό και ειδι-
κούς. Το αποτέλεσμα δεν ήλθε 
τυχαία, αφού είναι γνωστό ότι 
στο Σύλλογο της Καρδίτσας 
γίνεται σοβαρή δουλειά, με 
πρόβες κάθε εβδομάδα. Τα 
τραγούδια που ερμήνευσε η 
Χορωδία ήταν:

1. «Κορίτσια Καστανιώτικα», 
τοπικός τσάμικος. Το τραγούδι 
αναφέρεται στην απαγωγή της 
«Βασιλαρχόντως», κόρης του 
Νικολάκη Αβέρωφ που έγινε 
στα τέλη του 19ου αιώνα.

2. «Δευτέρα μέρα κίνησα», 
στα τρία, το οποίο απέδωσαν 
αντιφωνικά η κ. Στυλιανή Κα-
λαντζή και η Χορωδία.

3. «Βασιλικούλα», συρτό 
στα τρία, παλαιότατο και σπά-
νιο τραγούδι με ιδιαιτερότητα 
τους δύο διαφορετικούς ρυθ-
μούς που εμπεριέχονται σε 
αυτό. 

4. «Ο πλανό-Γιαννος», ένα 
ηπειρώτικο στα τρία, το οποίο 
απέδωσαν αντιφωνικά ο κ. 
Στέφανος Κατσακιώρης και 
η Χορωδία, ξεσηκώνοντας το 
κοινό. Αξίζει να αναφερθεί 
ότι το τραγούδι το έφεραν στο 
Βουνέσι στα μέσα του 19ου 
αιώνα Ηπειρώτες μαστόροι. 
Αξίζει να σημειωθεί ότι τα 

τραγούδια που παρουσίασε η 
χορωδία του Μορφοβουνίου 

ήταν ξεχασμένα και είχαν να 
ακουστούν περισσότερα από 
60 με 70 χρόνια!  Τα τραγού-
δια συνέλεξε ο Παναγιώτης 
Νάνος, ερευνητής της Τοπι-

κής Ιστορίας, συντονιστής της 
Χορωδίας και εμπνευστής της 
Γιορτής Δημοτικού Τραγουδι-
ού.
Οι χορωδοί που έλαβαν 

μέρος στη συναυλία του Νε-
οχωρίου και εικονίζονται από 
δεξιά προς τα αριστερά της 
φωτογραφίας, στην Α σει-
ρά οι γυναίκες: Κατσακιώρη 
Ελευθερία, Κατσακιώρη Ντίνα, 
Νάνου Ευρυδίκη,  Πολύζου 
Γιάννα, Καλαντζή Στυλιανή 
Τσάβαλου, Αναστασία  Ξυ-
νόγαλου Μαίρη και Βρόντου 
Κρυσταλία. 
Β΄ σειρά άντρες: Κατσακι-

ώρης Στέφανος, Τσάβαλος 
Τάσος, Ξυνόγαλος Λάκης, 
Κατσακιώρης Φώτης, Νάνος 
Σεραφείμ, Θωμάς Πίτσαβος 
και Νάνος Παναγιώτης.

 Η εκδήλωση ξεκίνησε με 
χαιρετισμούς επισήμων και 
με καλωσόρισμα εκ μέρους 
του δημάρχου Νευρόπολης 
κ. Φώτη Παπαντώνη, χαιρετι-

σμό του βουλευτή Καρδίτσας 
κ. Κ. Τσιάρα, του δήμαρχου 
Πλαστήρα κ. Δημήτρη Τσια-
ντή, ενώ την έναρξη της εκδή-
λωσης έκανε η αντινομάρχης 
Πολιτισμού κ. Ερμιόνη Βα-
σιλού, η οποία αναφέρθηκε 
στη σημασία του αντιφωνικού 
τραγουδιού και ιδιαίτερα  για 
τις ορεινές κοινότητες. Επίσης 
ανέφερε ότι «η Νομαρχιακή 
Αυτοδιοίκηση Καρδίτσας στη-
ρίζει τη Συναυλία Αντιφωνικού 
Τραγουδιού, διότι αντιλαμβά-
νεται τους στόχους διάσωσης 
της πολιτιστικής κληρονομι-
άς του Νομού Καρδίτσας ως 
προτεραιότητα».
Ακολούθως ο κ. Παναγι-

ώτης Νάνος, πρόεδρος της 
ΕΣΠΑ και οργανωτικός υπεύ-
θυνος, ευχαρίστησε τους Συλ-
λόγους και τους φορείς που 
συνέβαλαν στην οργάνωση 
των εκδηλώσεων. Αναφερό-
μενος στη Συναυλία του Αντι-
φωνικού τραγουδιού είπε ότι 
είναι μοναδική στο είδος της 
σε πανελλήνιο επίπεδο, ενώ 
αντίθετα γίνονται από χρόνια 
εκδηλώσεις για το πολυφω-
νικό τραγούδι της Ηπείρου. 
Ανάμεσα στους στόχους της 
εκδήλωσης ανέφερε πως είναι 
η καταγραφή και η διάδοση 
των τραγουδιών στο κοινό 
μέσα από ψηφιακούς δίσκους, 

όπως έγινε με την πρώτη συ-
ναυλία. Ειδική αναφορά έκανε 
στο χορηγό του CD κ. Θανά-
ση Θάνο, βιοτέχνη της Καρδί-
τσας με εκκλησιαστικά ξυλό-
γλυπτα, στον οποίο απένειμε 
τιμητική πλακέτα εκ μέρους 
των οργανωτών της Γιορτής 
Ανάμεσα στις εμφανίσεις 

των χωριών, έπαιξε η τοπική 
ζυγιά με τον τον Γιάννη Ζώτο 
(βιολί) τον Κώστα Ζώτο (λα-
ούτο – τραγούδι) και το Γι-
άννη Σερίφη (ντέφι). Η ορχή-
στρα στο τέλος έπαιξε πολλά 
τοπικά τραγούδια τα οποία 
χόρεψαν χορωδίες και κοι-
νό, μέσα σε ένα πανηγυρικό 
κλίμα που κράτησε και μετά 
τα μεσάνυχτα, ενδεικτικό του 
εορταστικής ατμόσφαιρας. Η 
συναυλία απέδωσε μουσικό 
υλικό 3,5 ωρών (!), το οποίο 
αναμένεται να κυκλοφορή-
σει σε τριπλό ψηφιακό δίσκο 
τους προσεχείς μήνες. 
Τις εκδηλώσεις παρουσίασε 

με μεγάλη επιτυχία η Ροδάνθη 
Π. Νάνου, απόφοιτος Αγγλι-
κής Φιλολογίας και μέλος της 
ΕΣΠΑ. Με το πέρας της εκδή-
λωσης απονεμήθηκαν ανα-
μνηστικά σε όλους τους Συλ-
λόγους, ενώ προσφέρθηκαν 
παραδοσιακά εδέσματα από 
τις γυναίκες του Νεοχωρίου 
και το Δήμο Νευρόπολης.   
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@
Περιμένουμε τις απόψεις σας,

τις παρατηρήσεις σας, 
τα σχόλιά σας, τις ιδέες σας,

τα νέα σας, 
τις φωτογραφίες σας 

από το Χωριό 
και κάθε τι που θα θέλατε 
να μοιραστείτε μαζί μας και 
με τους συγχωριανούς σας. 

Βοηθήστε μας 
να γίνουμε καλύτεροι και 

να εμπλουτίσουμε 
την εφημερίδα μας. 
Η ηλεκτρονική μας 
διεύθυνση είναι 

morfovuni@yahoo.gr 

Μήνυμα του υποψήφιου Βουλευτή 
Ευριπίδη  Καφαντάρη 

Φίλες και Φίλοι, Συμπατριώτες και Συμπατριώτισσες. 
Θεωρώ ιδιαίτερα σημαντική για μένα την εμπιστοσύνη των οργάνων 

του Κινήματος με την συμμετοχή μου στο ψηφοδέλτιο μάχης και νίκης 
του ΠΑΣΟΚ στην Καρδίτσα. Η μάχη αυτή θα είναι συλλογική, δυναμι-
κή, πολιτισμική, με αρχές και αξίες που προσδιόρισε ο Πρόεδρος  του 
κινήματος μας Γιώργος Παπανδρέου. Στην μάχη αυτή, είμαστε όλοι 
παρόντες, είμαστε στην πρώτη γραμμή και απευθυνόμαστε στην ενότη-
τα των πολιτών. 

Έχουμε ιστορικό χρέος, εμείς στο ΠΑΣΟΚ και  στη Δημοκρατική 
Παράταξη , να δώσουμε στους πολίτες  την νέα ελπίδα, μέσα σ’ ένα 
κόσμο που αλλάζει, που αλλάζει συνεχώς. Είναι ζωτική ανάγκη για τη 
χώρα να συμπορευόμαστε και να συμμετέχουμε στις εξελίξεις της επο-
χής μας, σε μια κοινωνία με επίκεντρο τον άνθρωπο για μια καλύτερη 
ζωή. Τώρα έρχεται ξανά η δική μας ευθύνη απέναντι στο τόπο και την 
πατρίδα. 

Ο αυτόνομος και ενωτικός ρόλος του ΠΑΣΟΚ και της Δημοκρατικής Παράταξης με τον Πρόε-
δρό μας, τον Γιώργο Παπανδρέου, αποτελούν και την μόνη εγγύηση ευθύνης για μια νέα κοινωνική 
συσπείρωση με νικηφόρα προοδευτική προοπτική για τον τόπο μας. 

Απ΄ την πλευρά μου σας καλώ όλους, σε συμπαράταξη αγώνα και νίκης για την Καρδίτσα που 
θέλουμε και αγαπάμε. Για την Καρδίτσα που τη γνωρίζουμε, που αγωνιστήκαμε και αγωνιζόμαστε  
με την πολιτική ηθική, τη γνώση και τη δύναμη. 

Είμαι βέβαιος  ότι σε αυτές τις εκλογές  οι πολίτες της Καρδίτσας θα εκφραστούν και θα αγω-
νιστούν  μαζί μας για να πάει ο τόπος μας μπροστά, γιατί το αξίζει.   

ΜΑΖΙ ΜΠΟΡΟΥΜΕ
ΜΑΖΙ ΘΑ ΠΕΤΥΧΟΥΜΕ 


